
№ 57 (4617)
30 лiпеня  2021 г.
Выдаецца з лiпеня 1995 г. 
на беларускай  
i рускай мовах

Выдавец:УП «Народная Воля». 
Кошт  свабодны.

...

ßêóá ÊÎËÀÑ

«Народная Воля» в Facebook www.facebook.com/nv.online.info, 
в Vkontakte www.vk.com/nvonlineinfo

у  у  о ад ры л а  ародну  ол  
 г ы над ы а    а  

Р да ы

з пЕРШЫХ вуСнаЎ
Р зананС

Святлана ЦІ АНО СКАЯ:

«Гэта была ініцыятыва 
прэзідэнта Байдэна…»

Дэмакратычная лідарка Беларусі Святлана іханоўская расказала пра падрабязнасці сустрэчы 
ў Белым доме з прэзідэнтам Злучаных татаў Амерыкі Джо Байдэнам, пра яе фармат, 

а таксама якім чынам яна была арганізавана.

– Святлана, што было самым галоўным на
сустрэчы?

– Самае галоўнае, што я адчула на гэтай
сустрэчы: Злучаныя Штаты Амерыкі і асабіста 
прэзідэнт Байдэн будуць з беларусамі – і цяпер, 
калі ў нас адбываецца рэвалюцыя, паўстанне 
супраць гвалту і беззаконня, і потым, пасля 
новых выбараў, таксама будуць стаяць плячо ў 
плячо з беларусамі.

– Што Байдэн сказаў вам, беларусам, што
паабяцаў?

– У нас было дастаткова шмат сустрэч на мінулым
тыдні ў Вашынгтоне з дарадцамі спадара Байдэна, 
дэталі нашага супрацоўніцтва абмяркоўваюцца 
там. Сустрэча з Байдэнам – гэты было найперш 
знаёмства з чалавекам, які выступае за дэмакра-
тычныя змены ва ўсім свеце. Я пачула абяцанне, 
што ЗША будуць працягваць ціснуць на рэжым і 
падтрымліваць беларусаў як толькі можна.

– Гэта сустрэча не была анансавана, але
чакалася, што яна можа адбыцца. Як удало-
ся яе арганізаваць? Натуральна, гэта вялікая 
праца вашай каманды...

– Насамрэч так. Сустрэча была вельмі важ-
ная, але яна не была самамэтай. Мы прыехалі ў 
ЗША не па фатаграфіі, а па вынік. Нашы прось-
бы абмяркоўваліся на папярэдніх сустрэчах, 
але гэта была ініцыятыва прэзідэнта Байдэна 
запрасіць мяне ў Белы дом.

– Дзе ў Белым доме адбывалася сустрэча?
Які быў фармат? Хто яшчэ прысутнічаў?

– Прысутнічаў Джэк Саліван і іншыя
прадстаўнікі Белага дома. Сустрэча адбывалася 
ў пакоі Рузвельта.

– Джо Байдэн на працягу доўгай
палітычнай кар’еры выказваўся пра сітуацыю 

ў Беларусі. Як вам падалося, наколькі яму 
добра вядома сітуацыя ў Беларусі?

– Джо Байдэн – гэта прэзідэнт, якому неабы-
якавы лёс Беларусі і беларусаў. Я пераканана, 
ён ведае сітуацыю, ведае пра гвалт, пра тыся-
чы зняволеных, а таксама ведае пра барацьбу 
беларусаў, якая не спыняецца. Ведае, што ніхто 
не здаецца, што ўсе аб я̓днаны як ніколі раней, 
што дэмакратычныя сілы дзейнічаюць у адным 
накірунку, каб дамагчыся адной мэты. Няма 
ніякага спаборніцтва паміж дэмакратычнымі 
лідарамі і партыямі, бо нас аб я̓дноўвае адно – 
імкненне да новых выбараў.

– Што вы адчувалі як беларуска, як палітык, 
як жонка палітвязня, як абраная дэмакратыч-
ная лідарка?

– Гэта гістарычная сустрэча. Выходзячы з
Белага дома, спрабавала прааналізаваць свае 
пачуцці ў гэты момант. Гэта і гонар, што мы, 
беларусы, настолькі ўразілі свет сваёй бараць-
бой, перакананасцю ў тым, што мы ўсё роўна 
пераможам, усё роўна гэтаму рэжыму прыйд-

зе канец. Я адчувала радасць, што сустракаю-
ся з вялікім прэзідэнтам, для якога асноўнай 
каштоўнасцю з’яўляюцца правы чалавека і вяр-
шэнства права. Мне было вельмі шкада, што 
не ўсе беларусы маглі са мной раздзяліць гэты 
момант. Я кажу пра тых, хто за кратамі, над кім 
цяпер праходзяць так званыя суды. І я расказа-
ла, што адчуваю як маці, што каля двух тыдняў 
без сваіх дзетак і вельмі сумую, але яны мне 
даруюць. Змешаныя пачуцці, якія паміж сабой 
пераплятаюцца.

– Вы абодва былі ў масках, хаця і
прэзідэнт Байдэн, і вы зрабілі прышчэпку ад 
каранавірусу. Гэта была дэманстрацыя, пры-
клад правілаў бяспекі?

– У ЗША да ўчарашняга дня не было аба-
вязковым нашэнне масак, але ўчора вырашылі 
зрабіць правілы больш жорсткімі з прычыны 
новага штаму каранавірусу.

– Натуральна, у вас няма часу зазірнуць у
сацсеткі. Людзі масава перапошчваюць вашы 
фотаздымкі з Байдэнам, каментуюць візіт. 
Што б вы сказалі тым, хто ў Беларусі, хто 
вымушаны быў выехаць з краіны?

– Я хачу сказаць, што дэмакратычны свет з
намі, але асноўная задача ляжыць на белару-
сах. Я ўдзячная кожнаму. Разумею, як цяжка, 
як страшна змагацца ў Беларусі. Дзякуй за тое, 
што знаходзіце спосабы і магчымасці паказ-
ваць, што вы ёсць, што вы не спыняецеся.

Бо пакуль у турме Саша Івулін, уся спартыўная 
супольнасць будзе працягваць барацьбу. Пакуль 
за кратамі Каця Андрэева, усе журналісты 
Беларусі будуць працягваць барацьбу. Пакуль 
Сяргей Ціханоўскі, Мікола Статкевіч у турме, 
усе актывісты працягнуць гэты шлях. Пакуль 
Віктар Бабарыка, Маша Калеснікава ў турме, усе 
бізнесы і ІТ-кампаніі будуць стаяць плячо ў плячо 
і працягваць змагацца. Пакуль Максім Знак за 
кратамі, усе юрыдычныя службы адкрыта ці таем-
на ўсё роўна будуць на нашым баку.

Гэтая барацьба не спыніцца, пакуль мы не 
прыйдзем да новых, сумленных выбараў.

анна СО С .

ранак ВЯЧОРКА, дарадца Ціханоўскай: 
«Гэтая сустрэча да апошняга моманту 

трымалася ў сакрэце»
Дарадца Святланы іханоўскай у міжнародных справах ранак Вячорка расказаў пра некаторыя дэталі 

яе сустрэчы з прэзідэнтам З А Джо Байдэнам.

 Беларусь –  
у міжнародным 

люстэрку
Сустрэча прэзідэнта ЗША Джо Байдэна з лідарам прыхільнікаў 

перамен у Беларусі Святланай Ціханоўскай знайшла шырокі рэзананс 
як у сусветных СМІ, так і ў нашым грамадстве. Каментарыі самыя 
розныя. Вось некалькі водгукаў.

Bloomberg:
«Хоць сустрэча была сімвалічнай дэманстрацыяй падтрымкі, 

Ціханоўская, якая жыве ў эміграцыі ў Вільні ў Літве, стала першым 
палітыкам з Беларусі ад моманту здабыцця незалежнасці ў 1991 годзе, 
якога прыняў у Белым доме амерыканскі лідар».

Christian Science Monitor:
«Сустрэча Байдэна і Ціханоўскай была аформлена як спантанная, 

якая не ўваходзіць у штодзённы графік прэзідэнта і не адбываецца ў 
больш афіцыйным Авальным кабінеце. Але яна атрымала поціск рукі і 
фота, якое не прапусцяць ні Лукашэнка, ні Пуцін».

Анатолий ЛЕБЕДЬКО, депутат Верховного Совета 
12-го и 13-го созывов, экс-председатель 

Объединенной гражданской партии:
«Это сильное послание Москве. Да, Кремль не изменит своего 

негативного отношения к Светлане Тихановской, но там не могут не 
понимать, что после этого визита она приобретает дополнительный 
политический вес…

Это встреча – психологический допинг для сторонников перемен. 
В ситуации правового беспредела и политической шизофрении людям 
нужны позитивные новости и эмоции. Пусть и кратковременного дей-
ствия. Так устроен человек. 

Эта встреча, и поездка в целом: играют позитивную роль в кон-
солидации сторонников перемен и разных политических групп (раз-
нокалиберной амбициозности); вокруг Светланы Тихановской. Надо 
признать, что политическая раздробленность демократических сил – 
это старая болезнь, и не только, белорусских демократов. Закрепление 
лидерства Светланы Тихановской особенно важно в предверии веро-
ятного референдума по конституционной реформе. 

После этой встречи можно констатировать, что создание евроатлан-
тической коалиции по белорусскому вопросу – свершившийся факт. 

P.S. К вопросу, какое дело США до Беларуси?! У Вашингтона есть 
правовые основания нести политическую и моральную ответствен-
ность за происходящее в Беларуси. Эта обязанность прописана в 
Будапештском Меморандуме, принятом в декабре 1994 года».

Алег ГАЙДУКЕВІЧ, дэпутат Палаты прадстаўнікоў:
– … У ЗША бачаць, што Саюз Беларусі і Расіі – гэта рэальнасць. 

Беларусь не стане Заходнім фарпостам супраць Расіі. А ЗША вельмі б 
гэтага хацелася. Таму гэтая сустрэча менавіта пра гэта.

Дзяніс МЕЛЬЯНЦОЎ, палітолаг:
– У цяперашніх арганізатараў і прыхільнікаў пратэсту начыста

сцёрта гістарычная памяць палітычнага жыцця ва ўласнай краіне. У іх 
чамусьці ўсё ўпершыню і ізноў. Вось і Вячорка піша пра тое, што ніколі 
раней беларуса не прымалі ў Штатах на такім узроўні. Хоць з тым жа 
Бушам малодшым перафоткалася, напэўна, уся тагачасная апазіцыя. І 
прымалі, і падоўгу размаўлялі, і абяцалі дапамагчы. Але потым неяк 
нямоцна дапамагалі.

Хайп ад цяперашняга візіту і спроба выдаць яго за палітычную 
перамогу проста дадаткова сведчыць аб сімвалізме гэтага жэсту аме-
рыканскай адміністрацыі і пра крайнюю маргінальнасць беларускага 
пытання ў парадку дня штатаўскай палітыкі.

Валерый КАРБАЛЕВІЧ, палітолаг:
«Такім чынам, сустрэча Святланы Ціханоўскай з Джо Байдэнам 

усё ж адбылася. І гэта знакавая падзея. Сустрэча ў значнай ступені 
сімвалічная, дэманстратыўная. Аднак сімвалы ў палітыцы часам 
адыгрываюць вялізарную ролю».
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Прэзідэнт ЗША Джо Байдэн – 
пра сустрэчу з Ціханоўскай

“Для мяне было гонарам сустрэцца са Святланай Ціханоўскай у Белым Доме 
гэтай раніцай. Злучаныя Штаты  падтрымліваюць народ Беларусі ў яго памкненні 
да дэмакратыі і ўніверсальных правоў чалавека”.

(З выказвання Джо Байдэна ў Твітэры)

Р Ха

заКуЛІССЕ
ЛІЧБа

«Гэтая сустрэча да апошняга моманту тры-
малася ў сакрэце. Ціханоўскую віталі ў Белым 
доме як нацыянальнага лідара, з пратаколам і 
цырыманіяламі. Ад гатэля Willard, дзе звычайна 
спыняюцца прэзідэнты (тут таксама спыніўся 
прэм’ер Ірака), Ціханоўскую суправаджалі 
супрацоўнікі службы дыпламатычнай бяспекі», 
– напісаў Франак Вячорка ў Фэйсбуку.

На ўваходзе ў Белы дом зрабілі тэст на 

ковід. Ціханоўская спачатку сустрэлася з 
прадстаўніком Рады па нацыянальнай бяспе-
цы, потым яе правялі ў заходняе крыло Белага 
дома, дзе працуе прэзідэнт Джо Байдэн і дарад-
ца ў пытаннях нацыянальнай бяспекі Джэк 
Салівэн. Сустрэча адбылася у пакоі Рузвельта, 
які месціцца каля Авальнага кабінета. У гэтым 
пакоі адбываліся многія гістарычныя сустрэчы 
і падзеі.

«Ініцыятыва сустрэчы належыць Беламу 
дому і, кажуць, самому Байдэну, – паведам-
ляе Вячорка. – Ціханоўская распавяла пра 
апошнія падзеі ў Беларусі, эскалацыю рэпрэсій 
і стратэгію дэмакратычных сіл. Ціханоўская 
падкрэсліла неабходнасць ціску на рэжым і 
дапамогі грамадзянскай супольнасці. Сама 
Ціханоўская лічыць сустрэчу вельмі цёплай і 
сяброўскай».

ітоўскія памежнікі 
затрымалі за папярэднія 

суткі  мігрантаў з боку 
Беларусі. З пачатку 

ліпеня – 2 .
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31 год таму была прынята 
Дэкларацыя аб дзяржаўным 

суверэнітэце Беларусі

На пороге перемен? 

Найбольш высокая ўраджайнасць 
збожжавых – у Гродзенскай вобласці

57/Памежнікі (100)

Літоўскія памежнікі затрымалі за папярэднія суткі 118 міг
боку Беларусі. З пачатку ліпеня – 2484.
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Валерий 
КАРБАЛЕВИЧ, политолог

В прошлом году, в разгар послевыборного кри-
зиса, когда Лукашенко на вертолете прилетел на 
МЗКТ, он во время жаркого спора с окружавшими 
его рабочими высказал одну мысль, на которую 
тогда не обратили внимания. БT показало это, не 
фильтруя, наверное, на фоне неразберихи, которая 
тогда царила наверху. Смысл реплики был такой: 
может, я и уйду, и мы проведем досрочные выборы, 
но не сейчас, не на фоне и не под давлением «бес-
порядков», сначала нужно успокоить народ, потом 
все остальное.

Нечто подобное можно было услышать, если 
внимательно вслушиваться в длинные и противоре-
чивые размышления Лукашенко на Всебелорусском 
народном собрании в феврале. Когда он говорил 
о придании конституционного статуса данному 
собранию, то, по его мнению, этот институт при-
зван стать своего рода страховым механизмом, 
который должен обеспечивать контролируемый 
транзит власти.

Разгром гражданского общества
Итак, реализация первой части плана близится 

к завершению. Протестный потенциал общества в 
настоящий момент парализован. Идет планомер-
ная ликвидация гражданского общества (ГО) как 
института. 23 июля власти закрыли более 40 НПО 
за один день. Несомненно, такая же судьба ждет и 
оппозиционные политические партии. Происходит 
систематическая ликвидация гражданского обще-
ства. На встрече с руководством правительства 
22 июля Лукашенко прокомментировал это так: 
«Зачистка идет». Он пояснил, что когда-то власти 
сделали ошибку, создав «под две тысячи на неболь-
шую страну НПО, НКО, бандитов и иностранных 
агентов».

Подобные действия властей объясняются мно-
гими причинами. Это и за восстание 2020 года, и 
желание предотвратить новые протесты, и реакция 
на западные санкции.

Следует отметить, что Лукашенко с самого начала 
своего президентства отрицательно относился к ГО 
как к институту, как к явлению. Ведь самоорганиза-
ция граждан по самой своей природе противоречит 
функционированию авторитарного патерналистского 
государства.

Но до сих пор власти позволяли структурам ГО 
существовать вместе с оппозиционными партия-
ми в своеобразном политическом гетто. Их тер-
пели, время от времени прорежали, блокировали 
активную деятельность. Ведь нужно было как-то 
обращать внимание на мнение мировой обществен-
ности. Дескать, смотрите, у нас здесь все как у 
людей, есть и правозащитники, и экологические 
организации, и союзы журналистов, и аналитиче-
ские структуры, и т. д.

А теперь решили все это упразднить, потому что 
позиция международного сообщества для офици-
ального Минска уже не интересна. Причем для обо-
снования и оправдания этой зачистки власти раз-
вернули шумную пропагандистскую кампанию по 
разоблачению неких террористических ячеек, якобы 
управляемых из Германии. На встрече с Путиным 
Лукашенко заявил, что западные СМИ причастны к 
индивидуальному террору.

Таким образом, власти уничтожают все легаль-
ные площадки для существования оппонентов. 
Происходит делегализация любой нелояльной режи-
му деятельности. Остается только виртуальное про-
странство. Путем масштабных репрессий пытаются 
затолкать сторонников перемен в резервацию теле-
грамм-каналов.

Вообще функционирование ГО – это отражение 
сложности современного общества, имеющего раз-
личные, противоречивые интересы. А ликвидация 
НПО – это попытка искусственно, с помощью наси-
лия, «упростить» общество. Это стремление отбро-
сить страну на 30 лет назад, в советское время. 
Правящий режим убежден в неограниченных воз-
можностях государственной власти делать с обще-
ством что угодно, рассматривает насилие как уни-
версальный способ решения любых общественных 
проблем.

Но таким образом режим ликвидирует структу-
ры, которые помогли государству решить многие 
социальные проблемы, до которых у властей руки 
не доходили. Однако сейчас эта тема их мало инте-
ресует.

Есть еще одно негативное последствие ликвида-
ции ГО для самого режима. Разрушаются последние 
механизмы обратной связи с обществом. Почему сей-
час масштаб репрессий усиливается, хотя протесты 
прекратились много месяцев назад? Дело в том, что 
власть не понимает, что на самом деле происходит 
в обществе. Следовательно, не может адекватно оце-
нить угрозы. И боится нового взрыва. А у страха 
глаза велики.

Проект Конституции
Одновременно с зачисткой общественно-поли-

тического пространства от противников, власти, 
судя по всему, переходят к реализации второй части 
плана. Имею в виду неофициальный проект новой 
Конституции. Правда, в чем состоит этот план так до 
конца и непонятно.

Опубликованный документ появился частным 
образом, не от имени конституционной комиссии. 
Неясно, это окончательный вариант, или черновой 
набросок.

Сам по себе проект Конституции, его содержа-
ние не так и важны. Понятно, что этот документ 
Лукашенко готовит для самого себя, для реализа-
ции собственных политических задач. Белорусское 
общество в этом процессе не принимает никакого 
участия.

Более важен вопрос о том, что будет после рефе-
рендума о Конституции. Когда она вступит в дей-
ствие? Пройдут ли досрочные президентские выбо-
ры? Будет ли в них участвовать Лукашенко? Если не 
будет, то какую другую должность он себе подгото-
вил? А Конституция – это инструмент, своеобраз-
ный индикатор, позволяющий оценить направление 
и алгоритм возможного процесса перемен.

До сих пор в экспертном сообществе доминиро-
вала идея, что Лукашенко никуда уходить не собира-
ется, а готовит новую должность, используя которую 
фактически будет управлять страной. Например, гла-
ва Всебелорусского народного собрания.

Но в опубликованном проекте Конституции нет 
должности со значительными полномочиями, кроме 
должности президента. А Лукашенко твердо пообе-
щал не баллотироваться на новых президентских 
выборах.

Исходя из этого, можно высказать осторожное 
предположение, что страна находится на пороге пере-
мен, а возможно, даже транзита власти.

Пока все наши рассуждения происходят в ситу-
ации большой неопределенности. Возможно, 
Лукашенко забракует этот вариант Конституции. Но 
пока будем исходить из того, что обнародовано.

Можно предположить, что Лукашенко попро-
бует управлять государством, не имея должности с 
реальными полномочиями, превратив президента 
в свою марионетку. Такие случаи были в недав-
ней истории. Например, правление Дэн Сяопина в 
Китае в 1980-1990-е годы, или Владимира Путина 
в период президентства Дмитрия Медведева, или 
Нурсултана Назарбаева в сегодняшнем Казахстане. 
Но сложно представить Александра Лукашенко в 
такой роли. Для него очень важны формальные 
атрибуты власти.

Демократические лидеры пока никак не обсуж-
дают тактику сторонников перемен в ходе предсто-
ящего референдума о Конституции. С учетом того, 
что практически нет шансов вынести на референдум 
проект Основного Закона, предложенный оппонента-
ми режима, то остается три варианта. И среди них ни 
одного хорошего.

Во-первых, призвать народ идти и голосовать за 
предложенный Лукашенко проект. С одной стороны, 
он легитимизирует режим Лукашенко. А с другой 
стороны, этот вариант открывает путь перемен и дает 
хоть какой-то выход из тупика, в котором оказалась 
Беларусь.

Во-вторых, призвать граждан прийти на избира-
тельные участки и проголосовать против предложен-
ного Лукашенко варианта Конституции, поскольку 
народ не принимал никакого участия в его подго-
товке. Если представить, что на референдуме изби-
ратели отвергнут этот проект, то продолжает дей-
ствовать нынешняя Конституция, согласно которой 
Лукашенко управляет страной до конца президент-
ской каденции, т. е. до 2025 года.

В-третьих, призвать общество к бойкоту, пред-
ложить избирателям не ходить на избирательные 
участки. Но сколько бы ни пришло людей на рефе-
рендум, власти все равно объявят нужный результат, 
стандартные 80% «за». Кроме того, бойкот – это демо-
билизующая тактика. 2020 год показал, что народ 
мобилизует активное участие в голосовании, в изби-
рательных процедурах вообще.

Поэтому выбирать придется меньшее зло. 
Возможно, это как раз первый вариант. Его можно 
было бы принять при условии, что после референду-
ма в течение короткого времени состоятся досрочные 
президентские выборы, в которых Лукашенко уча-
ствовать не будет.

Существует точка зрения, что уход Лукашенко 
ничего не решает, президентом станет назначенный 
им преемник, существующая система останется, поэ-
тому нет никакого смысла оценивать предлагаемый 
транзит власти со знаком плюс, а уж тем более его 
поддерживать.

На мой взгляд, в сегодняшней Беларуси лука-
шизм без Лукашенко невозможен даже в течение 
короткого времени. В персоналистском режиме 
властителя заменить невозможно, любая замена 
его на преемника неизбежно будет вести к эво-
люции режима. Теперь маятник настолько сильно 
отклонен в одну сторону, приняв фактически гори-
зонтальное положение, что неизбежно его быстрое 
и резкое движение в противоположную сторону. 
Плотину быстро прорвет. Любой преемник будет 
вынужден легитимизировать свою власть внутри 
и во вне страны. А сделать это возможно только на 
пути либерализации экономической и обществен-
ной жизни, нормализации отношений с соседями.

Сегодня в это сложно поверить, но вполне веро-
ятно, что страна вступает в период перемен. Правда, 
пока непонятно каких.

(С.Н.)

Не, гэту памятную дату хоць і праз тры дні, але 
“Народная Воля” не можа не ўзгадаць.

27 ліпеня 1990 года, 31 год таму, Вярхоўны 
Савет БССР прыняў Дэкларацыю аб дзяржаўным 
суверэнітэце. У жніўні 1991 года гэты дакумент 
атрымаў канстытуцыйны статус і да 1996 года 
менавіта ў гэты дзень у нашай краіне афіцыйна 
адзначаўся Дзень Незалежнасці Беларусі, нагадвае 
zerkalo.io.

Прыняцце Дэкларацыі аб дзяржаўным 
суверэнітэце стала пачаткам шляху нашай краіны 
да незалежнасці. 25 жніўня 1991 года Дэкларацыя 
атрымала статус канстытуцыйнага закона, на 
аснове якога былі ўнесены змены і дапаўненні ў 
Канстытуцыю БССР 1978 года. Гэта абазначала, што 

Беларусь фактычна стала незалежнай.
Новая Канстытуцыя Беларусі была прынята 15 

сакавіка 1994 года.
19 верасня 1991 года быў прыняты закон аб назве 

новай рэспублікі, якая стала афіцыйна называцца 
Рэспубліка Беларусь. Таксама былі прыняты новыя 
дзяржаўныя сімвалы маладой краіны: бел-чырвона-
белы сцяг і герб “Пагоня”.

Дзень Незалежнасці афіцыйна адзначаўся 27 
ліпеня з 1991-га па 1996 год. Пасля рэферэндума 1996 
года ўлады перанеслі гэтае свята на 3 ліпеня – дату 
вызвалення Мінска ад фашысцкіх захопнікаў.

На фота: дэманстрацыя  Мінску 
 гонар прыняцця экларацыі а  дзяр а ным 

суверэнітэце 27 ліпеня 1992 года. 
ота nn. .

ХОЧаЦЕ вЕдаЦь

Жніво набірае разгон. Пакуль цяжка спрагназаваць, 
якія будуць канчатковыя вынікі. Хутчэй за ўсё, не ўдасца 
перавысіць паказчыкі мінулага года. З-за засушлівага перы-
яду, які выпаў на той час, калі налівалася зерне, нізкаватая 

ўраджайнасць у Гомельскай, Віцебскай і Магілёўскай аблас-
цях. А вось на Гродзеншчыне намалоты радуюць – па стане 
на 28 ліпеня ў сярэднім з гектара мелі 41,5 цэнтнера збожжа.

Добрага надвор’я вам, хлебаробы, падчас жніва!

 еларусi
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Дырк ШУБ Л , амбасадар Еўрасаюза:
«Пры якіх умовах санкцыі 

супраць Лукашэнкі ўзмоцняцца, 
а пры якіх – аслабнуць»

Владимир ОНЧАРИК,
кандидат в президенты на выборах 2001 года:

Из доклада Александра Лукашенко на 4-м 
Всебелорусском собрании 6 декабря 2010 года:

– Теперь все те же люди говорят: «Малая зарплата».
Однако и в этих условиях мы, как и договаривались, к концу 2010 года выходим на 

среднюю зарплату 500 долларов США в целом по стране. Конечно, средняя – не значит 
у всех. Однако реальные доходы на душу населения по сравнению с 2005 годом выросли 
почти в два раза, значительно выросли доходы наименее обеспеченных граждан.

Фактически за пять лет по минимальному уровню оплаты труда мы поднялись до 
максимальных задач прошлой пятилетки.

К 2015 году мы должны приблизить размеры заработной платы к тысяче долларов 
в эквиваленте. Это самые высокие в нашей истории темпы роста зарплаты и доходов 
населения.

Из выступления Александра Лукашенко 
во время рабочей поездки по 

Гродненской области 24 июня 2021 года:
– Если мы за пятилетку по 700–800 долларов средней зарплаты по стране будем

иметь – это будет неплохо, а тысячу – прекрасно.

Конфликт 
лесников 

и дачников
Люди мы хорошие, но порой нас сильно портит 

дачный вопрос – земля, собственность, недвижи-
мость. Это богатая почва для конфликтов и обид. 
А кто виноват? Обстоятельства непреодолимой 
силы. Порой, это единственно верный ответ.

Садоводческое товарищество «Станкостроитель, 
92» около Острошицкого городка, кроме невероят-
но привлекательного местоположения, удивитель-
но красивого ландшафта, имеет некоторые недо-
статки. В основном, участки там всего по 4 сотки, 
так как товарищество очень старое, с середины 
1950-х годов. Дачи в этом массиве получали когда-
то лучшие рабочие Минского завода автоматиче-
ских линий, и рады были и такому кусочку своей 
земли, о чем речь. 

Но во время перестройки, когда вышло посла-
бление строгих требований к параметрам дачных 
домов и размерам участков, владельцы крохот-
ных наделов – тех, что у самой лесной кромки, – 
продвинулись чуть дальше своих первоначальных 
границ. Правда, без оформления документации. 
Собственно, ничего криминального, но некоторые 
поставили под деревья и сосны скамейки, турни-
ки, теннисные столы, качели. Потому что кроме 
парников и огородов, новому поколению дачников 
хотелось иметь место для культурного отдыха. 
Почему нет? Люди по-людски стали обживать при-
легающую территорию, потому что на четырех 
сотках, которые когда-то советская страна с такой 
жадностью давала своим рабочим и служащим, 
очень тесно, не развернуться. А хочется комфорта, 
и представления о его уровне год от года повы-
шаются. 

Но есть Боровлянский спецлесхоз, серьезная 
организация. Его специалисты регулярно про-
водят рейды, и в садоводческом товариществе 
«Станкостроитель, 92» они порой заканчиваются 
штрафами. Бывает, что по заслугам – за выбро-
шенную в лес траву с огорода. Это серьезное 
нарушение. Грибница траву не любит, она не раз-
вивается тогда под деревьями. Но когда специ-
алисты спецлесхоза требует спилить под соснами 
скамейки и столы, у дачников глаза на лоб лезут от 
удивления и, пожалуй, обиды. Конечно, они под-
чиняются, скрепя сердце – со спецлесхозом разве 
поспоришь? Но правды ради надо сказать, что 
через некоторое время самодельная мебель воз-
вращается под сосны вновь. А потому что жизнь 
требует! Слушайте, ну как это не посидеть летом 
семьей в лесу за доброй закуской и долгими раз-
говорами, если этот лес шумит у тебя прямо под 
окнами? И почему на подстилке, на земле, можно, 
а за столом с тарелками и вилками нельзя?

Или взять приспособления для спорта. Сейчас 
одному из дачников в «Станкостроителе, 92» при-
казано убрать не только его теннисный стол, но и 
выкопать из земли ножки, на котором он стоял. А 
добротные скамейки, который тот хозяин поста-
вил у кострища, лесхоз сам спилил, вообще не 
вдаваясь в долгие дебаты и рассуждения.

И все, вроде, четко, все по закону. Лес – терри-
тория не дачная, а государственная. Но по здраво-
му смыслу – это просто дичь. Когда человек живет, 
практически, в лесу, он, хотите вы или нет, поль-
зуется его территорией. Главное, чтобы убирал за 
собой, не свинячил, чтобы экологию не нарушал. 
Но вот демонстративно спиливать скамейки?.. Это 
почти война. И, конечно, людям трудно понять, 
зачем так безжалостно и беспощадно надо давить 
их очень скромные потребности и интересы – стол 
для тенниса, лавки у костра? 

Такой долгоиграющий конфликт дачников и 
лесников, как в «Станкостроителе, 92», думаю, 
происходит во многих старинных дачных това-
риществах страны. Несомненно, он наконец тре-
бует внимания и государственного решения. Мне 
кажется, старинным садоводческим товарище-
ствам можно добавить немного земли, а главное 
– смягчить существующие непререкаемые правила
о столах и скамейках. Этот пункт непременно дол-
жен войти в проект Указа президента «О садовод-
ческих товариществах», который сейчас вынесен 
на общественное обсуждение.

 Людям надо пойти навстречу – официально 
разрешить ставить в лесу деревянные скамейки 
и столы. Как минимум. А для тех, кто вылез по 
бедности на полтора метра из своих границ про-
вести дачную амнистию. Нельзя людей загонять в 
тиски. Надо дать определенные разумные права на 
близлежащую к их домам территорию. А если нет, 
если идти на принцип, то уж огораживайте госу-
дарственный лес забором с проволокой и ставьте 
по периметру таблички «Всем навсегда вход вос-
прещен». Чтобы уже ни у кого из нас никакого 
сомнения… 

Шестой месяц 
подряд падают 

реальные пенсии
то происходит на фоне 

разогнавшейся инфляции.
Реальные пенсии, которые рассчитывают 

с поправкой на рост цен на товары и плат-
ные услуги, падают шестой месяц подряд. 
Это следует из данных Белстата. В июне 
снижение составило 0,7% к маю. Падение 
реальных пенсий происходит на фоне разо-
гнавшейся инфляции, сообщает zerkalo.io.

Если взять данные за последние 12 меся-
цев, то реальные пенсии выросли только в 
июле, августе и декабре 2020-го, а в осталь-
ные – падали. Рост был связан с повышени-
ем трудовых пенсий в июле и декабре.

Средний назначенный размер пенсий 
составляет 483,4 рубля (по сравнению с маем 
этот показатель не изменился). На конец 
июня в Беларуси проживало 2 миллиона 
454,5 тысячи пенсионеров.

Чиновники не первый год пытаются под-
нять соотношение средней пенсии по воз-
расту и средней зарплаты до 40%, но выпол-
нить это если и удается, то лишь в отдель-
ные месяцы.

В Фонде социальной защиты населения 
ранее рассказали, что финансирование пен-
сий и пособий из средств бюджета фонда в 
январе–июне производили своевременно и 
в полном объеме. Расходы фонда составили 
9 миллиардов 334,1 миллиона рублей, а дохо-
ды – 9 миллиардов 486,2 миллиона рублей. 
Субвенции из республиканского бюджета 
были за этот период на уровне 829,2 милли-
она рублей.

 С мОЕЙ КОЛОКОЛьнИ
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Елена МОЛОЧКО

«…Всё, что сейчас делается, – это угроза 
независимости и суверенитету Республики 
Беларусь. А как иначе? Стремительно рас-
тет зависимость страны от России, а разви-
ваться без внешних заимствований будет ох 
как тяжело. Помните, как в детстве ребенку 
указывали, что надо попросить прощения, 
признать, что ошибся? Ошибся – признай 
и попроси прощения, а не угрожай всему 
миру: будет плохо. Плохо будет нам: будут 
сокращаться рабочие места, поступления в 

бюджет и так далее. Нужно наводить мосты, 
а не разводить их.

А на добрый толк надо бы ускорить про-
ведение референдума по Конституции, под-
готовить проведение выборов без участия 
нынешнего главы государства, потому что 
выборы с его участием приведут к анало-
гичному результату, как в августе 2020 года. 
Наши союзники, если они желают добра 
не государству, а народу Беларуси, должны 
занять именно такую позицию».

афІЦЫЙна

двЕ ЦИтатЫ 

А что в 
реальности?

Народная мудрость гласит: 
обещанного три года ждут. А тут 
уже десять лет прошло, а воз, как 
говорится, и ныне там… «К 2015 
году мы должны приблизить раз-
меры заработной платы к тысяче 
долларов в эквиваленте», обещал 
А.Лукашенко в 2010 году. Где 
они, эти 1000 долларов?

Может, в ближайшей перспек-
тиве вырисуется эта сладостная 
цифра? Нет, конечно. Только под 
конец пятилетки средняя зар-
плата, возможно, достигнет 700–
800 долларов, а если будет 1000 
долларов – это вовсе охарактери-
зуется одним словом: прекрасно!

Главное, чтобы очередное обе-
щание не растянулось на очеред-
ные 10 лет и не осталось пустым 
звуком.

з пЕРШЫХ вуСнаЎ

Амбасадар Еўрасаюза ў Беларусі 
Дырк Шубэль, які на патрабаванне 
афіцыйнага Мінска выехаў у 
Брусель, расказаў у інтэрв’ю 
Zerkalo-io аб эфектыўнасці 
скіраваных супраць рэжыму 
Лукашэнкі еўрапейскіх санкцый 
і ўмовах для іх скасавання або 
ўзмацнення.

«Калі мы ўбачым перамены 
з беларускага боку, сур’ёзныя 
крокі насустрач свайму народу 
(вызваленне палітвязняў, 
спыненне парушэння правоў 
чалавека, наладжванне дыялогу 
з дэмакратычнай апазіцыяй і 
грамадзянскай супольнасцю), 
то мы будзем гатовы паступова 
скасаваць дзейныя абмежаванні.

З іншага боку, калі сітуацыя не 
зменіцца або стане яшчэ горшай, то 
мы гатовы абмеркаваць увядзеньне 
новых санкцый.

Я думаю, што яшчэ занадта 
рана ацэньваць уплыў санкцый. 
Праз шэсць месяцаў у нас будзе 
больш поўная карціна. Паўтару, 
што ўсе абмежаванні могуць быць 
скасаваныя. Аднак для гэтага мы 
павінны бачыць выразныя дэма-
кратычныя змены ў Беларусі: 
вызваленне палітвязняў, выканан-

не правоў чалавека, паўнавартасны 
дыялог з апазіцыяй і грамадзян-
скай супольнасцю.

Варта разумець, што для ЕС 
увядзенне санкцый – складанае 
пытанне. Сектаральныя санкцыі 
– тым больш. На сёння санкцыі
ЕС дзейнічаюць у дачыненні да 22 
краін. З іх толькі тры знаходзяцца 
пад сектаральнымі эканамічнымі 
санкцыямі: Расія, Сірыя і Беларусь. 
Гэта сведчыць, што ўлады Беларусі 
пераступілі чырвоныя лініі.

Уведзеныя эканамічныя санкцыі 
– мэтавыя. Яны накіраваны 
на крыніцы даходу беларуска-
га рэжыму і на тое, каб аказваць 
як мага менш уплыву на звы-
чайных беларусаў ці еўрапейскія 
бізнесы. Вядома, пэўныя ўведзеныя 
абмежаванні могуць закрануць 
прадпрыемствы ЕС, але гэта будуць 
адзінкавыя выпадкі, таму ўплыў 
санкцый на еўрапейскую эканоміку 
мінімальны. Акрамя таго, ЕС – 
гэта грамадства салідарнасці. Таму 
нават калі ў кагосьці паўстануць 
цяжкасці праз уведзеныя санкцыі, 
мы дапаможам іх пераадолець усімі 
даступнымі сродкамі.

Мы бачым, што ўлады Беларусі 
настойліва спрабуюць знішчыць 

грамадзянскую супольнасць, хай 
нават коштам будучыні краіны. 
Падобна, яны не спыняцца, неза-
лежна ад таго, што скажа на гэта 
міжнародная супольнасць. Такім 
шляхам афіцыйны Мінск не заробіць 
сабе ні даверу, ні падтрымкі як уну-
тры краіны, так і за яе межамі. Таму 
мы працягваем усімі даступнымі 
каналамі даносіць да ўлад Беларусі 
сваю пазіцыю: устойлівай, неза-
лежнай і шчаслівай будучыні мож-
на дамагчыся, толькі калі ў краіне 
запануе вяршэнства права, а людзі 
змогуць самі вырашаць, хто будзе 
прадстаўляць іхнія інтарэсы.

Мае думкі – з 15 супрацоўнікамі 
Tut.by, якія знаходзяцца пад арыш-
там, з усімі беларускімі журналістамі, 
якія трапілі ў няволю або выму-
шана выехалі з краіны за тое, што 
проста рабілі сваю працу. Я думаю 
пра кіраўніка праваабарончага цэн-
тра «Вясна» Алеся Бяляцкага, пра 
іншых праваабаронцаў, якія зараз 
за кратамі, пра каманды «Нашай 
Нівы», Беларускай службы «Радыё 
Свабода». Усе яны праяўляюць 
асабістую мужнасць і, нягледзя-
чы на ўсе перашкоды, адстойва-
юць фундаментальныя правы 
беларусаў».

пЕЧаЛьнО

Ціханоўская 
ўпершыню расказала, 

чым ёй пагражалі, 
вымушаючы з’ехаць 

з Беларусі
Ціханоўская з 10 жніўня 2020 

года знаходзіцца ў вымушанай 
эміграцыі. Яна з’ехала з Беларусі па 
патрабаванні ўладаў. Цяпер улады 
завялі супраць яе крымінальную 
справу і дамагаюцца выдачы.

«Мне сказалі: «Ваш муж 
знаходзіцца ў турме, вы таксама 
сядзеце на 15 гадоў. Мы ведаем, дзе 

вашы дзеці, іх аддадуць у дзіцячы дом».
Гэтак расказала Святлана Ціханоўская ў інтэрв’ю выдан-

ню Buzzfeed, згадваючы складаны момант перад тым, як у 
жніўні мінулага года вымушана пакінула Беларусь пасля 
таго, як падала скаргу на вынікі выбараў у ЦВК Беларусі.

Яна дадала: «Мне ў жудасных падрабязнасцях расказвалі 
пра тое, як з жанчынамі абыходзяцца ў турме».

Увечары 10 жніўня 2020 году Святлана Ціханоўская раз-
ам з адвакатам Максімам Знакам зайшла ў будынак ЦВК 
на плошчы Незалежнасці ў Мінску, каб падаць скаргу на 
афіцыйныя вынікі выбараў. З ЦВК Максім Знак выйшаў ужо 
адзін. Святлана вымушана выехала з Беларусі ў Літву ўначы 
разам з паплечніцай Марыяй Мароз і яе дзецьмі. Знак у 
верасні трапіў за краты, дзе знаходзіцца і па сёння і прызна-
ны палітвязнем.

Летась у кастрычніку ўлады Беларусі абвясцілі Святлану 
Ціханоўскую ў вышук паводле ч.3 арт.361 за «заклікі да звяр-
жэння канстытуцыйнага ладу і дзеянняў, накіраваных на 
шкоду нацыянальнай бяспецы».
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Тактика выжженной земли
– Сергей Иванович, даже удивительно, что вы в

Беларуси, не уехали…
– Я могу уехать из Минской области в Витебскую

или Брестскую. Эмиграцию для себя вообще не рас-
сматриваю.

– Как оцениваете все то, что сейчас происходит
в Беларуси и с независимыми медиа, и с негосудар-
ственными организациями, попавшими под ликви-
дацию?

– Идет зачистка политического поля. При этом
всё делается для того, чтобы стимулировать выезд из 
страны наиболее активных граждан. Частично власти 
это удается. Это плохо и для Беларуси, и для тех, кто 
уезжает. Каждый такой отъезд – это плюс в кавычках 
власти и серьезный минус будущему Беларуси. 

Но процесс идет. Изменить ситуацию по-другому 
власть не может, вернуть частичное доверие – невоз-
можно. Поэтому единственный способ – тотальная 
зачистка всего, что может быть активным. 

Средства массовой информации являются одним 
из таких очень важных мотивов, побуждающих людей 
критично мыслить о том, что происходит в стране. 
Поэтому нужно по максимуму, как я понимаю, затруд-
нить гражданам доступ к информации. Плюс ко всему 
идет такая кондовая пропаганда на белорусском теле-
видении, очень примитивно подается информация о 
том, что происходит и происходило. На мой взгляд, 
эти потоки пропаганды мало воздействуют на тех, кто 
выступает за изменения в стране. Это, скорее, своео-
бразное цементирование тех, кто зомбирован властью.

– Бывший глава «Таварыства беларускай мовы»
историк Олег Трусов в Фейсбуке написал: настоя-
щие патриоты не покидают Беларусь, а если эми-
грация и дальше пойдет такими темпами, то скоро 
получим тут Северо-Западный край.

– Северо-Западный край тут вряд ли возникнет,
потому что мы не очень сильно нужны России в этом 
качестве. Но то, что в Беларуси будет меньше людей, 
которые могли бы бороться за изменения – это дей-
ствительно так. Эмиграция очень выгодна власти. 
Конечно, каждый выбирает сам. Но надо понимать, 
что вести какую-то борьбу за пределами Беларуси 
практически невозможно.

– Анатолий Лебедько считает, что власть зачища-
ет политическое пространство накануне проведе-
ния референдума и местной избирательной кампа-
нии: «Любая организованная альтернатива – это 
риск и угроза». Но, мне кажется, если власть заин-
тересована, чтобы референдум признали, чтобы все 
было максимально прозрачно, нужны негосудар-
ственные медиа, альтернативные мнения. Чтобы 
«Народная Воля» печаталась в белорусской типогра-
фии, в конце концов!

– Марина, а кто вам сказал, что власть нужда-
ется в признании референдума? Если бы она хоте-
ла этого признания – то да, должна была бы дей-
ствовать по-другому. А сейчас власть озабочена тем, 
как бы не проиграть в таких условиях, не получить 
отрицательный результат. Поэтому и применяется 
тактика выжженной земли. Дуют даже на холодную 
воду. Результаты минувших президентских выборов 
никто из цивилизованного сообщества не признал, и 
что, разве это на что-то повлияло? Властям плевать. 
Идет выжигание всего живого, к чему может присо-
единиться народ. Ведь когда убрали с президентской 
гонки Виктора Бабарико, Валерия Цепкало и других, 
то многие вдруг объединились вокруг Тихановской, 
которая вроде бы и сама не горела большим желанием 
идти в большую политику. А народ сплотился, и полу-
чили результат, который всколыхнул всю страну.

То, что делает сегодня власть, выходит за рамки 
всего: и Конституции, и законов, правил поведения, 
международных стандартов…

Дефицит хороших идей
– Какое вы видите будущее для политических

партий? Есть мнение, что перерегистрация завер-
шится их ликвидацией (за исключением, может, 
одной-двух), либо, как прогнозирует Лебедько, всех 
подвесят на крючок предупреждений, когда шаг 
влево или вправо грозит ликвидацией…

– В данном случае от самих политических партий,
к сожалению, мало что зависит. Дело в том, что сами 
власти еще не определились, что нужно сделать. Есть 
идея, например, резко увеличить количество членов 
партий – до трех тысяч, и оставить две партии ЛДПБ 
и КПБ, а все остальные – не перерегистрировать. Но 
пока окончательное решение по этому поводу не при-
нято, потому что для властей тоже плохо в средне-
срочной перспективе: мы наблюдаем радикализацию 
протеста, а если загнать всех в такое нелегальное про-
странство – это вызовет серьезную радикализацию, 
чреватую последствиями.

Поэтому пока трудно сказать, какое будущее ждет 
политические партии. Могут вообще оставить всё, как 
есть. Законы не соблюдаются, практически никаких 

прав у политических партий сегодня нет, никаких 
больших мероприятий, где партии могли бы заявить 
о себе (типа выборов в парламент), в ближайшее вре-
мя не предвидится. У партий сейчас, можно считать, 
даже нет права проводить массовые мероприятия!

Власть пока идет по очень жесткому варианту свора-
чивания всякой гражданской активности, политических 
прав и свобод. Но это путь в тупик для самой вла-
сти. Который может привести к совершенно обратным 
результатам. Я думаю, что есть люди и в силовых струк-
турах, и в окружении Лукашенко, которые это понимают 
и говорят, что так делать нельзя, потому что сами себя 
могут загнать в угол. Инстинкт самосохранения может 
подвигнуть их не к самому суровому варианту. Впрочем, 
сейчас вообще трудно оценивать действия власти.

– Председатель БСДП Игорь Борисов недавно
получил письмо из Совета Республики, где говорит-
ся, что роль политических партий в жизни страны 
будет усиливаться…

– На бумаге, может, и будет. Год назад Лукашенко
тоже много чего говорил: и что он пересидел и пора 
уходить, и что перевернем страницу… И что?

– Сегодня заметно, что некоторые оппозиционные
политики предпочитают лишний раз не мелькать в 
публичном пространстве, осторожно залегли на дно…

– Дело не в этом. Проблема в том, что нет хороших
политических ходов. Не к чему призывать людей. Я 
уже говорил: когда в минувшем году протесты пошли 
на спад, нельзя было эксплуатировать народ различ-
ными призывами снова выйти на улицу и в результате 
отвратить людей от себя. Так и сегодня: нужны хоро-
шие идеи. И политики молчат ведь не потому, что кто-
то чего-то боится и хочет это непростое время тихо 
пересидеть. К сожалению, мы попали в ситуацию, 
когда не знаешь, как можно серьезно повлиять на 
ситуацию. По крайней мере, у меня хороших идей нет.

– А про переговоры что думаете? Некоторые
считают, что это никакая не капитуляция, а лишь 
способ остановить репрессии.

– Так, а с кем переговариваться? Самим с собой?
Лукашенко, по-моему, ни с кем сегодня не собирает-
ся вести переговоры. Со стороны власти нет такого 
запроса. Он уже, видимо, забыл все, что говорил о 
диалоге и обо всем остальном. И инициировать что-
то в этом направлении, на мой взгляд, бессмысленно.

– Хорошо, а что делать тогда? Ждать, пока всех
по тюрьмам распихают?

– Вы задаете тот вопрос, на который у меня ответа нет.
– Но вы же мудрый, опытный политик…
– В отличие от некоторых, я не Господь Бог. И

бывают ситуации, когда ответов действительно нет. 
Но их надо искать.

– Может, созвать какой-то совет мудрецов?
Просто со стороны складывается впечатление, что 
те политики, которые еще остались в стране, сидят 
и тихо ждут, чем все закончится.

– Неправда. Мы встречаемся, обсуждаем. Но, к
сожалению, я пока не встречал ни одной хорошей идеи 
о том, что в настоящее время можно было бы сделать, 
чтобы улучшить ситуацию. К сожалению, власти уда-
ется выдавливать активных людей из страны путем 
атак, обысков, обвинений. В результате этого у многих 
– апатия и нежелание в чем-то участвовать, в том чис-
ле и у сторонников перемен. Это беда! 

Как эту ситуацию изменить? Не знаю. Если у кого-
то есть ответ – я готов выслушать любые предложе-
ния. Готов присоединяться к разумным инициативам, 
вместе что-то делать, но пока я не знаю, что именно.

Репрессии не навсегда
– Есть мнение, что в условиях, когда одни уехали,

а другие – в тюрьмах, очень важна организацион-

ная роль политических партий. Мол, именно они 
должны консолидировать общество в интересах 
продвижения демократии, скорейшего проведения 
конституционных реформ и так далее. А сегодня 
голоса партий вообще не слышно.

– Я полностью согласен с тем, что вы сказали. На
сто процентов. Но это общие слова. Как это всё мож-
но делать в нынешних условиях, когда даже пикет 
организовать нет возможности?! Следующие выборы 
будут неизвестно когда, и неизвестно по каким пра-
вилам. Если сегодня предложить людям готовиться к 
выборам, на тебя посмотрят как на сумасшедшего! 

Есть идея обсуждать варианты Конституции. Ну 
хорошо, можно обсудить, а куда предложения потом 
девать? В мусорный ящик? Никто не будет голосовать за 
наши предложения. Будут голосовать за ту Конституцию, 
которую сейчас читает Лукашенко. Возможно, это будет 
весной будущего года. Надо, конечно, ее обязательно 
почитать, но есть вопрос: а как нам вообще поступать, 
к чему призывать людей? Потому что Лукашенко устра-
ивает любой вариант: примут новую Конституцию – 
хорошо, не примут – останется нынешняя.

Можно призвать людей пойти в пикет, но они 
получат очередные штрафы и сутки. Что это в целом 
даст, к каким изменениям приведет? Звать на массо-
вые акции – люди к этому не готовы. И на того, кто 
будет к этому призывать, будут смотреть как на про-
вокатора или попа Гапона.

– Новых безусловных лидеров нет – тоже про-
блема.

– Дело даже не в лидерах. К тому же у нас и не было
таких, кому бы безоговорочно доверяли. А тех, кому 
частично доверяли, власть изолировала. Однако дело 
не в лидерах – повторюсь, идей нет хороших. Мы дей-
ствительно попали в ситуацию, когда не знаешь, что 
делать. Академик Королев на вопрос, почему падают 
ракеты, как-то ответил: «Ну что сделаешь, недотум-
кали, не знаем, как решить проблему». Но потом он 
решил ее! И мы решим. Может, это не очень видно, но 
консультации о том, что делать, что нужно и не нужно 
предпринимать, идут. Но пока результата нет.

Кстати, мы уже после 2010 года переживали похо-
жую ситуацию.

– А мне кажется, что так плохо, как сейчас,
никогда не было.

– В прошлом году многие думали, что победа уже
состоялась. А завышенные ожидания при последую-
щем регрессе и репрессиях всегда вызывают большую 
апатию и разочарование. Сейчас общество находится 
в сложной ситуации, но это не успокаивает власть. 
И я понимаю, почему власть себя так ведет. Она не 
чувствуют себя 100-процентным победителем, боится 
новой еще более мощной протестной волны, поэто-
му и пытаются выдавить отсюда как можно больше 
активных людей. Некоторым открыто говорят: если не 
уедешь – сядешь по уголовной статье. И то, что власть 
держится на жестокости и репрессиях – это ведь тоже 
не может до бесконечности продолжаться.

Если с политическими оппонентами чиновники 
еще могут бороться, то экономике они приказать не 
могут. А ситуация не самая лучшая, и нет хороших 
решений по социальной сфере.

Одним словом, надо всем тем, кто заинтересован в 
переменах, думать, что делать. 

– Некоторые пытаются, как в том китайском
афоризме, сидеть на берегу реки и ждать, пока мимо 
проплывает труп врага.

– Это долго и бесперспективно. Есть хороший
анекдот советских времен. Феликс Эдмундович 
Дзержинский приходит к Ленину и спрашивает: 

«Владимир Ильич, что вы делаете?» – «Пишу кни-
гу». – «Какую?» – «Что делать?» – «И что делать?» – «А 
хрен его знает…» 

Вот и у нас сегодня такая ситуация – хрен его зна-
ет, что делать!

Мы не можем больше мыслить категориями авгу-
ста или даже мая минувшего года. Совсем другая 
ситуация!

– Но стратегические планы все равно надо стро-
ить! И к новым выборам готовиться.

– Готовиться к новым выборам по-серьезному мож-
но только тогда, когда удастся мобилизовать людей на 
активное участие в переменах. 

Значительная часть общества – причем молодо-
го, образованного – не желает жить так, как живет 
сегодня страна. Молодежь не приемлет этой система. 
Это, может, сейчас не так проявляется, как в августе, 
но люди не терпят эту власть. Но вот как это всё кон-
вертировать в активные политические действия – это 
задача политтехнологов, аналитиков и всех прочих.

Не торопитесь уезжать!
– Сергей Иванович, а что с вашей идеей о сокра-

щенной рабочей неделе? 
– Она актуальна как никогда, и ее люди хорошо

воспринимают, тем более сейчас во всем мире это 
стало трендом. И мы к этому придем: рабочая сила 
будет выбывать из процесса материального произ-
водства по мере продвижения техники и технологий. 
И неизбежно надо будет сокращать рабочую неделю, 
чтобы занятость сохранять. В Беларуси вообще чуть 
ли не самая длинная рабочая неделя среди всех евро-
пейских стран! Доказано, что сокращение рабочей 
недели не ведет к потере прибыли работодателя. Это 
перспективно, но не та проблема, которой засыпает и 
просыпается наш народ.

Люди сейчас во всем видят бесперспективность 
какую-то, и это многих подвигает уезжать…

– У вас есть какие-то позитивные прогнозы?
– Я считаю, что мир развивается в позитивном

направлении, хотя многие вообще не видят никако-
го прогресса с точки зрения развития человечества. 
Я верю, что в Беларуси ситуация изменится, причем 
довольно скоро. Найдем мы темы, которые затронут 
сердца людей!

Недавно общался с некоторыми зарубежными 
политиками и мы пришли к выводу, что такая ситуа-
ция, в которую попала Беларусь, долго продолжаться 
не может. Это не устраивает ни власть, ни Россию, ни 
Запад, ни Восток. Поэтому она должна разрешить-
ся – в течение нескольких месяцев. Очень важно, на 
мой взгляд, сейчас говорить людям: не торопитесь 
уезжать, страна еще не потеряла, здесь ваше будущее!

– В стране нынче немного депрессивная атмосфера,
много плохих новостей. Что дает вам хорошее настро-
ение? За что держитесь, в чем ваш источник энергии?

– Батарейка пока не села, значит, внутренняя энер-
гия подзаряжает. Так было всегда. В самые тяжелые 
времена была вера в то, что все получится. Надо быть 
информированным оптимистом, но при этом не пре-
вращаться в пессимиста. Я по жизни человек, который 
редко впадает в полную депрессию. При моей жизни 
уже было несколько таких кризисов, может, не таких 
глубоких, но тем не менее. За каждым спадом следует 
подъем. Мне не очень нравится, когда говорят: мы 
думали, что это дно, но в это время снизу постуча-
ли. Я верю, что сейчас мы достигли дна, от которого 
оттолкнемся и будем подниматься наверх.

Марина КОКТЫШ.

P.S.
Когда этот материал был готов к печа-

ти, появилась новость о том, что 9 августа 
Александр Лукашенко в прямом эфире отве-
тит на вопросы журналистов, представите-
лей общественности, экспертного и медийного 
сообщества. «Народная Воля» поинтересова-
лась, будет ли подавать Сергей Калякин заявку 
на эту встречу.

– Я считаю, что в любом случае на контакт
идти надо, – говорит Сергей Иванович. – Надо 
слушать, что говорит Лукашенко и высказывать 
свою точку зрения. Другой вопрос, что не понят-
но, кого в конечном итоге аккредитуют на этот 
так называемый большой разговор. 

Как Сергей Калякин, я считаю, что участво-
вать в такой встрече надо, тем более что прямой 
эфир будет. Но как все будет организовано – 
пока, конечно, не очень понятно, может, микро-
фона не дадут, или подготовленные вопросы 
будут задавать. Но в любом случае можно будет 
сориентироваться на месте. Есть много серьезных 
вопросов, которые можно ему позадавать. 

Но вы же понимаете, что я – лидер партии, 
и должен обсудить это с руководящими орга-
нами партии и думаю, что мы примем решение 
в ближайшее время. Возможно, оно будет поло-
жительным.

Сергей КАЛЯКИН:

«А хрен его знает, что делать!»
 том, что сейчас происходит в стране, «Народная Воля» поговорила с главой Белорусской партии левых 

«Справедливый мир» Сергеем Калякиным. азговор получился откровенным и местами даже неожиданным.
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30-летию Великой августовской 
демократической революции 1991 
года посвящается

(Продолжение. Начало в №№53–
55.)

Я уже говорил о любви Ельцина 
к байкам. И о том, что он мог бы 
затмить своего земляка-сказочника 
Бажова, если бы писал и публико-
вался. Но однажды он всё же затмил 
Бажова. Байка о падении Ельцина 
с моста стала известна на весь мир. 
Литературным агентом и одновре-
менно пиарщиком здесь выступил 
– разумеется, поперек собственного
желания – Горбачёв.

Дело было так. На проходную 
Успенских правительственных 
дач 28 сентября 1989 года пришел 
Ельцин в мокрой одежде (он тогда 
был депутатом Верховного Совета 
СССР). Он заявил милиционерам, 
что на него напали, затащили в 
машину, надели на голову мешок и 
бросили в Москву-реку с автомо-
бильного моста (помните историю 
про уголовников, с которыми он 
приседал на крыше поезда при въез-
де в тоннель?). Но он, по его словам, 
выбрался и пришел на проходную. 
При этом Ельцин просил об этом 
никому не рассказывать.

Но милиционеры, конечно, доло-
жили наверх. Моментально дошло 
до Горбачёва. Опытный партийный 
игрок, Горбачёв, видимо, обрадо-
вался. Наконец-то с Ельциным при-
ключилась мутная история с уго-
ловным оттенком! Хороший шанс 
повалять его в грязи! Но, мне кажет-
ся, Горбачёва подвело непонимание 
«своеобразия текущего момента». В 
истории ярко проявилось, насколько 
последний генсек ЦК КПСС отстал 
от эпохи, которая ассоциировалась с 

его же именем. Не понял, что 1989-й 
– совсем не 1985-й. Бурлящая пре-
дощущением революционных пере-
мен Москва (да и вообще активная, 
рвущаяся к свободе часть советско-
го народа) уже априори доверяли 
харизматичному демократическо-
му лидеру Ельцину, а не замшело-
му партийному аппарату. И потому 
попытка утопить (да простится мне 
этот каламбур) народного кумира 
старыми бюрократическими техно-
логиями вполне провинциального 
замеса не могла в тех условиях ока-
заться успешной.

Горбачев поставил вопрос об этой 
истории на заседании Верховного 
Совета. Заставил выступить мини-
стра внутренних дел СССР Бакатина. 
Ельцин в ответ сказал, что он заяв-
ления никуда не писал и никого не 
просил разбираться в этой теме. 
Типа ничего не было, отстаньте…

Для демократической обще-
ственности дело выглядело так. 
Кремлевская власть в лице Горбачева 
подготовила и провела какую-то 
грязную провокацию в отношении 
Ельцина. Поведение Ельцина было 
сдержанным и достойным. Горбачёв 
же выглядел как силовик-прово-
катор, который решил подставить 
хорошего человека. Зачем вести след-
ствие, если нет заявления? На допро-
сы вызывали кучу людей, в том числе 
работников Успенских дач. Горбачев 
хотел склеить дело. Ельцин же полу-
чил гигантский позитивный пиар на 
весь мир. Многие поверили в то, 
что вождя демократов хотели убить, 
но не получилось, и Горбачёв хочет 
хитро замять эту историю. Другие 
считали, что Ельцин шел к какой-
то женщине. Но она выгнала его и 
окатила водой. Каких только версий 
не было! Из депутата, пусть и очень 
популярного, Борис Николаевич 

быстро дорос до былинного героя-
богатыря, который не тонет в воде, 
любит женщин, которого преследу-
ют убийцы! Не то что банальный 

партработник Горбачёв! Было о чем 
поговорить людям на кухнях!

Что же произошло на самом деле? 
Моя версия. У Ельцина было ужасное 

настроение после серии негативных 
публикаций, особенно после показа 
на Центральном телевидении запи-
си выступления Бориса Николаевича 
в американском университете. Он 
знал, что, по советским традициям, 
после волны негатива в прессе после-
дуют жесткие действия. До эпохи 
Горбачёва обычно шли сначала жест-
кие действия, а потом публикации. 
Итак, погрузившись в депрессию, 
Борис Николаевич сел в машину и 
попросил водителя отвезти его в сто-
рону Николиной Горы и Успенских 
дач. Попросил остановить у поста 
госавтоинспекции на трассе. Оттуда 
есть два пути – к автомобильному 
мосту или к пешеходному, в сана-
торий «Сосны». По его рассказу, он 
пошел к автомобильному мосту, и 
там его прихватили злые люди. Мне 
кажется, он пошел к пешеходному 
мосту. Через поле прошел к месту, где 
мы обычно купались в реке. Он это 
место хорошо знал. Искупался пря-
мо в одежде. Борис Николаевич был 
очень эмоциональным человеком, 
склонным к резким и мгновенным 
решениям. Иногда – вполне экстра-
вагантным. Так он был устроен. Да 
разве мог бы человек, не склонный 
к нестандартным поступкам, залезть 
на танк и сокрушить ГКЧП СССР, 
а потом затеять самые радикальные 
реформы в новейшей российской 
истории?!

Так что, думаю, он прыгнул в 
воду от переполнявших его эмоций. 
Искупавшись, пошел в сторону про-
ходной Успенских правительствен-
ных дач, которую он тоже отлично 
знал. Он понимал, что на проходной 
всегда есть дежурные и телефон.

На проходной его, конечно, 
узнали. Он снял мокрую одежду. 
Сотрудники охраны Успенских дач 
дали ему одеяло и согрели чем могли.

Вот в таком виде – завернутым 
в одеяло – мы увидели моего тестя. 
Мы – это теща Наина Иосифовна, 
Татьяна и я. Привез их я на отцов-
ской «Волге». Мы потеряли время, 
пока я забирал отцовскую «Волгу» 
из гаража и заезжал забрать жен-
щин. Коржаков приехал раньше 
на своей «Ниве». (В протоколе он 
почему-то значился как «неизвест-
ный на «Ниве». Может быть, сам 
попросил милиционеров себя не 
засвечивать. Александр Васильевич 
вообще был куда осторожнее, чем 
многие думают.)

Именно дежурным милиционе-
рам Ельцин, собственно, и расска-
зал историю про нападение и про 
мешок на голове. Придумал ли он 
эту историю заранее или импрови-
зировал? Думаю, импровизировал. 
Но милиционеры слушали его рас-
сказы в первый раз и поэтому были 
потрясены.

Дежурные милиционеры положи-
ли потом весь ельцинский рассказ 
на бумагу в виде рапорта начальству. 
Начальство направило министру 
Вадиму Бакатину, Бакатин – главе 
СССР Горбачёву. Тот раскрутил на 
весь мир.

Еще раз хочу сказать: в полити-
ческом плане Ельцин вчистую выи-
грал этот бой. Большинство людей 
в стране не поверили Горбачёву и 
Ко. Потому что уже не могли и не 
хотели верить всему, что исходило 
от верхушки КПСС.

И дело здесь не только в пиар-
таланте Ельцина, который у него 
был от Бога – первый президент 
России нигде этому не учился. А в 
том, что у каждой эпохи – своя прав-
да. И побеждает в политике тот, кто 
эту неотъемлемую правду понимает 
и чувствует.

(Продолжение следует.)

Mercedes-Benz решил с 2025 года 
полностью перейти на производство 

электромобилей
Компания Mercedes-Benz планирует полностью перейти на выпуск элек-

тромобилей с 2025 года, говорится в заявлении на сайте компании.
«К 2022 году электромобили, источником энергии в которых служит 

аккумуляторная батарея (BEV), появятся во всех сегментах, обслуживаемых 
компанией. Начиная с 2025 года, все новые модели будут электрическими и 
клиенты смогут выбрать полностью электрическую альтернативу для каж-
дого автомобиля, производимого компанией», – сказал глава Mercedes-Benz 
Ола Каллениус.

Поставщики кофе 
предупредили 

о повышении цен 
на 10-12% из-за 

засухи в Бразилии
Поставщики предупредили рос-

сийские торговые сети о том, что цена 
на кофе поднимается на 10-12%, пишет 
«Коммерсантъ» со ссылкой на ритейлеров. 
Причина – засуха в Бразилии и политиче-
ский кризис в Колумбии. 

Скорое повышение цен подтвердили 
в сети магазинов «Лента» и «Верный», 
пишет издание. Ритейлеры рассказали, 
что на фоне событий в Бразилии сырье 
подорожало до 70%. Источник в другой 
сети добавил, что дорожает не только 
сырье, но и упаковка, и логистика.

Засуха в Бразилии длилась почти год, 
а в конце июля 2021 года там случились 
аномальные заморозки. Сильнее всего 
пострадали штаты Парана, Сан-Паулу и 
Минас-Жерайс – именно там производят 
основную часть бразильского кофе. В свя-
зи с этим сборы кофейных зерен могут 
упасть на 30%, считает гендиректор ком-
пании Uvenco, управляющей кофейными 
автоматами, Арвидас Алутис. 

Потребительские цены в июне в годо-
вом выражении выросли на 6,5%, сообща-
ет Росстат. Это максимальный показатель 
с августа 2016 года. 

В июле хлебозаводы предупреди-
ли ритейлеров о том, что в августе они 
повысят цены на хлеб на 7–12%, пишет 
«Коммерсантъ» со ссылкой на представи-
телей сети «Верный». Причина – в подоро-
жании сырья, упаковки и транспортиров-
ки. Президент Российского союза пекарей 
Алексей Лялин отметил, что цена марга-
рина выросла на 38%, упаковочного мате-
риала на 26%, сахара – на 9%.

60% жителей России тратит на продук-
ты питания примерно половину ежеме-
сячного дохода, говорится в исследовании 
аналитического центра «Синергия», опу-
бликованном в июле 2021 года.

(Полит.ру)

Прэзідэнт ЗША заявіў пра спробы 
Расіі ўмяшацца ў выбары 2022 года

Турция и Азербайджан ведут 
переговоры о создании 

совместной армии

Алексей Д ЯЧЕНКО, бывший зять Бориса Ельцина

Ельцин и Успенский мост
( рагменты будущей книги « т Ельцина до Путина.  обратно»)

СтРанИЦЫ нОвЕЙШЕЙ ИСтОРИИ

анКаРа БаКу

Турция и Азербайджан начали вести 
переговоры о создании совместной тюрк-
ской армии. Об этом на пресс-конференции 
в Гяндже сообщил спикер Великого наци-
онального собрания Турции Мустафа 
Шентоп, сообщает издание «Sputnik 
Азербайджан».

«Наша идея – одна нация, два государ-
ства. И так будет всегда. В связи с этим 
состоялось много переговоров и договорен-
ностей», – отметил он.

Глава турецкого парламента добавил, 
что обе страны планируют и проведение 
совместных военных учений. Он также 
затронул тему новых обстрелов на армя-
но-азербайджанской границе в районе 
Карабаха в ночь на 28 июля, в ходе которых 
погибло не менее трех человек. Мустафа 
Шентоп обвинил в провокациях Армению и 
предупредил, что если они не прекратятся, 
то в регионе может вспыхнуть новая война.

«Во время 44-дневной Отечественной 
войны я находился в Баку. Турция и тогда 
поддерживала Азербайджан. Мы посети-
ли Гянджу, навестили местных жителей, 
получивших ранения в результате ракетно-
го обстрела города, чтобы привлечь внима-
ние мирового сообщества к преступлениям, 
совершенным Арменией против мирных 
граждан», – сказал Шентоп.

15 июня президенты Азербайджана и 
Турции Ильхам Алиев и Реджеп Тайип 
Эрдоган подписали в Шуше декларацию о 
союзнических отношениях двух государств.

«Подписанное соглашение имеет исто-
рическое значение», – заявил журналистам 
Алиев после подписания документа. По его 
словам, документ касается всех направле-
ний сотрудничества между двумя странами, 
в том числе и в сфере обороны.

В свою очередь, Эрдоган на пресс-
конференции заявил, что Турция в скором 
времени планирует открыть в Шуше ген-
консульство, а также отметил, что «Турция 

сделает все от нее зависящее для нормали-
зации отношений с Арменией».

Шуша – второй по величине город 
Нагорного Карабаха. Согласно трехсто-
роннему соглашению, подписанному в 
ноябре 2020 года, Азербайджан получил 
два райцентра, входившие в советское вре-
мя в состав Нагорно-Карабахской авто-
номной области,– Шушу и Гадрут. Также 
Армения передала Азербайджану три рай-
она Карабаха: Кельбаджарский, Агдамский 
и Лачинский.

Баку и Ереван оспаривают принадлеж-
ность Нагорного Карабаха с 1988 года, 
когда регион объявил о выходе из состава 
Азербайджанской ССР. 27 сентября 2020 на 
территории непризнанной республики нача-
лись боевые столкновения. Азербайджан 
потребовал, чтобы Армения вывела свои 
войска из Карабаха и признала эти зем-
ли азербайджанскими. 8 ноября, президент 
Азербайджана Ильхам Алиев объявил, что 
военные его страны взяли под контроль 
стратегически важный город Шуша.

11 ноября 2020 года Ильхам Алиев на 
встрече с военнослужащими объявил, что 
его страна одержала победу в Карабахской 
войне. «Отечественная война завершилась. 
Азербайджан завоевал в этой войне блестя-
щую победу, наши земли освобождены от 
оккупации, мы прогнали оккупантов с наших 
земель», – заявил глава Азербайджана.

В ночь на 10 ноября президент 
Азербайджана Ильхам Алиев, премьер-
министр Армении и президент России 
Владимир Путин подписали заявление о 
прекращении боев в Нагорном Карабахе. 
Россия направила в Карабах миротворцев, 
которые будут контролировать обстанов-
ку на линии соприкосновения. Стороны 
должны начать обмен пленными и дать воз-
можность беженцам вернуться на покину-
тые территории под контролем Верховного 
комиссара ООН.

ваШЫнГтОн маСКва

Прэзідэнт Джо Байдэн папярэдзіў, 
што Расія паспрабуе выкарыстаць 
дэзінфармацыю для ўмяшання ў 
прамежкавыя выбары ў Кангрэс у ЗША, 
якія маюць адбыцца ў 2022 годзе. Пра 
гэта ён заявіў у аўторак, выступаючы 
перад супрацоўнікамі амерыканскіх 
службаў разведкі.

Сваімі дзеяннямі Расія «відавочна 
парушае наш суверэнітэт», – цытуе 
прэзідэнта ЗША агенцтва Bloomberg. 
Ён, як паведамляюць, прывёў як 
прыклад інфармацыю, атрыманую ім 
у разведвальным брыфінгу, які штодня 
складаюць службы разведкі для 
кіраўніка Белага дому.

Змест штодзённых брыфінгаў, 
якія ўкладаюць службы разведкі для 
прэзідэнта ЗША і яго бліжэйшых 
дарадцаў, рэдка бывае здабыткам 
грамадскасці, адзначае «Голас 
Амерыкі». Словы Байдэна прагучалі 
пасля таго, як у мінулым месяцы 
прэзідэнт сустрэўся з расійскім лідарам 
у Швейцарыі. І Байдэн, і Пуцін высока 
ацанілі праведзеныя перамовы, 
назваўшы іх карыснымі і патрэбнымі 
для паслаблення напружанасці ў 
амерыкана-расійскіх дачыненнях.

Байдэн таксама выказаў здагадку, 
што рэальная «гарачая» вайна з 
буйной дзяржавай, калі гэта здарыцца, 
будзе хутчэй за ўсё «вынікам 
кібератакі з вялікімі наступствамі». 
У сваіх каментарыях прэзідэнт ЗША 
падкрэсліў, што ўсё больш кібератак 
супраць амерыканскіх дзяржаўных 
устаноў і прыватных кампаній ідзе з 
Расіі і Кітая.

Каментарыі прэзідэнта Байдэна, на 
думку экспертаў, сведчаць пра гатоўнасць 
Белага дома больш рашуча адказаць на 
кібератакі, колькасць якіх толькі ўзрасла 
пасля сустрэчы Джо Байдэна і Уладзіміра 
Пуціна ў Жэневе, дзе прэзідэнт ЗША 
запатрабаваў ад прэзідэнта Расіі зрабіць 
больш для перадухілення кібератак з 
тэрыторыі Расіі.

Масква абвінавачанні ва ўмяшанні ў 
выбарах у іншых краінах і ў кібератаках 
традыцыйна адмаўляе.

Прамежкавыя выбары ў Палату 
прадстаўнікоў Кангрэса ЗША – ніжнюю 
палату амерыканскага парламента 
– запланаваны на лістапад 2022 года.
На іх абяруць 435 кангрэсменаў і 
9 прадстаўнікоў сталічнай акругі 
Калумбія і астраўных тэрыторый.

пРОГРЕСС

СЛЫШаЛИ
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Отток валютных депозитов 
населения Беларуси  

из банков продолжается
В июне 2 2  года величина депозитов белорусов в отечественных банках 

сократилась на 2 ,  млн. долларов (до 5 259,6 млн долларов), что 
примерно в 2,5 раза превысило отток валюты в июне 2 2  года. Настаўнікі

Паводле партала аналізу заробкаў, 
сярэдні заробак у настаўніка пачатко-
вай школы ў Польшчы – 6872,5 зло-
тага (1511,95 еўра). Сярэдні заробак у 
адукацыі ў Беларусі за травень гэтага 
года – 328 еўра.

На адным з сайтаў пошуку працы 
знаходзім вакансію выхавацеля ў пры-
ватным дзіцячым садку ў Варшаве з 
заробкам 2500–3000 злотых (550–660 
еўра) «чыстымі».

У Мінску выхавацеля дзіцячага 
садка шукаюць за 202 еўра ў месяц.

Настаўнік дашкольнай адукацыі 
ў Кракаве атрымае 4200 злотых (924 
еўра) да сплаты падаткаў.

У Горадні выхавацелю дзіцячага сад-
ка прапануюць тыя ж 202 еўра на месяц.

Настаўніку матэматыкі і фізікі ў 
школе ў Познані прапануюць 3200–
4100 злотых (704–902 еўра) «бруднымі».

Медыкі
Сярэдні заробак польскай медся-

стры – 7682,91 злотага (1690,24 еўра). 
Сярэдні заробак у галіне аховы здароўя 
ў Беларусі, паводле Белстата, – 426 еўра.

У прыватным цэнтры медся-
стры прапануюць 5000–6000 злотых 
(1100–1320 еўра) на месяц да сплаты 
падаткаў.

Заробак у мэдыцынскай сястры ў 
дзяржаўным шпіталі ў Беларусі – 251 
еўра. У прыватным цэнтры ў Мінску 
медсястры гатовы плаціць 405 еўра.

А фельчар-кіроўца ў дзяржаўнай 
бальніцы ў польскіх Кельцах атрымае 
ад 3000 злотых (660 еўра) да сплаты 
падаткаў.

Фельчару ў беларускіх Докшыцах 
прапануюць 204 еўра на месяц.

Прадаўцы
Сярэдні заробак прадаўца ў 

Польшчы – 4601,4 злотага (1012,3 
еўра). Сярэдні заробак у сферы опта-
вага і розьнічнага гандлю ў Беларусі за 
травень – 408 еўра.

Прадаўцу-касіру ў супермаркеце 
ў польскім Баляслаўцы прапануюць 
2800–3520 злотых (616–774,4 еўра) да 
сплаты падаткаў.

Прадавец-кансультант у мэбле-
вай краме ў Варшаве зможа зарабіць 
2600–5000 злотых (572–1100 еўра) 
«бруднымі».

А вось касір у Варшаве атрымае 
3500–4500 злотых (770–990 еўра) да 
сплаты падаткаў.

Прадаўцу ў Мінскай краме «Віталюр» 
прапануюць да 370 еўра на месяц.

Прадаўцу ў Светлагорску абяцаюць 
202 еўра на месяц.

Ратаўнікі/пажарныя
Сярэдні заробак пажарнага ў 

Польшчы – 7610,4 злотага (1674,3 еўра), 

ратаўніка – 3534,7 злотага (777,6 еўра). 
Ратаўніку ў Мінску гатовы плаціць 287 
еўра на месяц. На працу гатовы браць 
без досведу.

Знаходзім вакансію ратавальніка 
на водах у Еленяй-Гуры – 6000 злотых 
(1320 еўра) да сплаты падаткаў.

ІТ-спэцыялісты
Сярэдні заробак айцішніка ў 

Польшчы – 8922 злотых (1962 еўра). 
Сярэдні заробак у ІТ у Беларусі, павод-
ле падлікаў партала dev.by, – 1618 еўра.

Знаходзім вакансію праграміста ў 
Познані з заробкам 5500–8000 злотых 
(1210–1760 еўра) «бруднымі». У Мінску 
распрацоўшчыку прапануюць ад 1600 
еўра да 2100.

А вось data-інжынер атрымае ва 
Вроцлаве ад 14 000 да 26 200 злотых 
(ад 3080 да 5764 еўра)

У Мінску senior engineer можа 
атрымаць да 4300 еўра.

Кіроўцы
Сярэдні заробак кіроўцы ў 

Польшчы – 3391,75 злотага (746,2 
еўра). Сярэдні заробак у сферы гру-
завога транспарту ў Мінску, паводле 
Белстата, – 490 еўра.

Кіроўца катэгорыі В у Свянтонішках 
атрымае 4800–5000 злотых (1056–1100 
еўра) «бруднымі».

Кіроўца-міжнароднік у Беларусі 
можа атрымаць да 1520 еўра на месяц, 
гэта самая прыбытковая вакансія ў 
гэтай сферы, якую знаходзім.

А вось з катэгорыяй С і Е ў Кельцах 
абяцаюць 9200–9500 злотых (2024–
2090 еўра) да сплаты падаткаў.

За такія ж катэгорыі ў Гожуве-
Велькапольскім дадуць 12 000–14 500 
злотых (2640–3190 еўра) «бруднымі».

Паліцэйскія
Сярэдні заробак польскага 

паліцэйскага – 7901,75 злотага (1738 
еўра). У Мінску міліцыянеру абяца-
юць ад 371 еўра.

Аўтамеханікі
Сярэдні заробак аўтамеханіка ў 

Польшчы – 5608,6 злотага (1233,9 еўра). 
У Беларусі ў сферы оптавага і рознічнага 
гандлю і ў рамонце аўтамабіляў сярэдні 
заробак – 408 еўра.

Аўтамеханіку на СТА ў Варшаве 
прапануюць 5000–8000 злотых (1100–
1760 еўра) да сплаты падаткаў. Такі ж 
самы заробак абяцаюць і ва Вроцлаве. 
Таксама ёсць вакансія механіка з 4500–
6500 злотых (990–1430 еўра) на рукі.

У Мінску аўтамеханіку прапану-
юць да 439 еўра на месяц. Вакансія з 
самым высокім заробкам – 1698 еўра.

Электрыку-механіку заплацяць 
3000–5000 злотых (660–1100 еўра) 
«бруднымі».

Інжынеры
Сярэдняя зарплата інжынера ў 

Польшчы – 8881,9 злотага (1954 еўра).
У Кракаве інжынеру каналізацыі 

заплацяць 4800–8000 злотых (1056–
1760 еўра) «бруднымі».

Інжынер на будоўлі ў Сакалове-
Падляскім атрымае 3500–7000 злотых 
(770–1540 еўра) да сплаты падаткаў.

Інжынеру-электратэхніку ў 
Варшаве абяцаюць 5000–6000 злотых 
(1100–1320 еўра) «бруднымі».

А вось інжынер-кіраўнік на 
будоўлі ў Лешні атрымае 16.000–
19.000 злотых (3520–4180 еўра) да 
сплаты падаткаў.

Інжынеру-электрыку ў Мінску пра-
пануюць 608 еўра на месяц.

Інжынер-канструктар можа 
разлічваць на 675 еўра, інжынер-
тэхнолаг – на 405 еўра.

Прыбіральшчыкі
Сярэдні заробак польскага 

прыбіральшчыка – 3180 злотых (699 
еўра).

Прыбіральшчыку ў Дзержанюве 
прапануюць 2800–3000 злотых (616–
660 еўра) да сплаты падаткаў.

У Любліне амаль столькі ж – 2850 
злотых (627 еўра) «бруднымі».

Прыбіральшчыку ў Мінску прапа-
нуюць ад 200 да 330 еўра на месяц.

Будаўнікі
Паводле партала аналізу заробкаў, 

сярэдні заробак будаўніка ў Польшчы 
складае 70.483 злотыя у год, гэта 15.506 
еўра (у месяц 5874 злотыя, або 1292 еўра).

Таксама, паводле экспертаў парта-
ла, сярэдні заробак патэнцыйна можа 
вырасці на 16% у бліжэйшыя 5 гадоў і 
складзе 1505 еўра ў месяц.

Сярэдні заробак у сферы 
будаўніцтва ў Беларусі, паводле 
Белстата, – 487 еўра.

На вакансіі інжынера-будаўніка 
(брыгадзіра) у Варшаве прапануюць 
зарплату 6000–8000 злотых, гэта 1320–
1760 еўра.

А сталяру-будаўніку заплацяць ад 
2869 да 3663 еўра.

У Гданьску мулярам, фасадчыкам, 
плітачнікам і цеслярам прапануюць 
3500–6000 злотых, гэта 770–1320 еўра 
з бясплатным пражываннем.

Вакансія будаўніка ёсць і з зароб-
кам 4500–8500 злотых – 990–1870 еўра 
брута (без выплаты ўнёскаў і падаткаў).

У Торуні, Влацлаўку, Інавроцлаве, 
Шчэціне і іншых гарадах рознарабочаму 
прапануюць 3800–4500 злотых, гэта 
836–990 еўра. Але неабходна плаціць за 
жытло – каля 60 еўра ў месяц.

На іншым рэсурсе знаходзім 
вакансію будаўніка ва Вроцлаве з 
зарплатай 13.500–16.000 злотых, гэта 
2970–3520 еўра брута.

Сельское хозяйство Беларуси утопает в рекордных долгах
лагманы этой отрасли также убыточны.

РЕаЛИИ

Крупные и средние хозяйства Беларуси 
отчитались о финансовых результатах в 
2021 году. В агросекторе идет рост долга и 
доли убыточных предприятий, пишет сайт 
banki24.by.

На ежемесячной основе статистику 
финансов дают крупные и средние пред-
приятия. Эти компании относят к флагма-
нам белорусской экономики.

По итогам полугодия сельхозпроизвод-
ство находится в «красной» зоне – выпуск 
продукции в хозяйствах всех категорий 
за 6 месяцев снизился на 0,3%. Вряд 
ли в плюсе будут июльские данные. 
Оперативные сводки Минсельхозпрода 
фиксируют падение урожайности зерно-
вых культур к 2020 году.

Что касается финансов, то есть дан-
ные флагманов отрасли за 5 месяцев. 
Номинально выручка крупных и средних 
предприятий сельского хозяйства выросла 
к 2020 году на 14,5%.

Однако за тот же период цены произ-
водителей сельхозпродукции подскочили 
на 13,5%. Это значит, что в реальном выра-
жении (с поправкой на рост цен) выручка 
увеличилась всего на 0,9%.

Чистая прибыль флагманов сельского 
хозяйства за 5 месяцев выросла на 9% в 
номинале. Следовательно, с поправкой на 
цены в отрасли этот показатель сократился 
к прошлому году.

Чистая прибыль (или убыток) – это 
конечный финансовый результат работы 
любого предприятия в реальном секторе 
экономики. Средняя рентабельность по 
отрасли по конечному результату состави-
ла 10,6% с господдержкой и 1% после сня-
тия господдержки. Оба показателя ухуд-
шились к 2020 году: тогда было 11,2% и 4% 
соответственно.

Если очистить конечный финансовый 
результат флагманов аграрной отрасли от 
господдержки, то в 2021 году насчитыва-

ется 57,2% убыточных организаций (годом 
ранее было 52,3%).

На 1 июня суммарные долги флагманов 
сельского хозяйства превысили 16 млрд 
BYN. Это рекордное значение за весь пери-
од измерений по действующей методике. 
Предыдущий максимум продержался всего 
один месяц.

С начала 2021 года размер задолжен-
ности аграриев вырос на 7,6%. Сравните: 
за весь 2020 год суммарные долги у флаг-
манов сельского хозяйства увеличились на 
5,4%, за 2019 год – на 9,2%.

Для сельского хозяйства характер-
на высокая доля просроченных обяза-
тельств. На 1 июня она составила 18,2% 
против 6,1% в целом по реальному сек-
тору.

Кредиторка флагманов-аграриев 
достигла 9,736 млрд BYN (+11,3% с начала 
года), обязательства по кредитам и займам 
– 6,307 млрд BYN (+2,4%).

Аўтамеханік у Польшчы атрымлівае 
1200 еўра, у Беларусі – 400 

Мінімальны заробак у Польшчы – 6 6 еўра, а сярэдні за 2 2  год – 36,  еўра. 
У Беларусі сярэдні налічаны заробак у чэрвені складаў 33 рублі. Гэта каля 66 еўра. 

к выглядае сітуацыя ў розных сферах?

К этому привели, наряду с ростом инфля-
ционных ожиданий, опасения насчет надеж-
ности банков РБ, усилившиеся в связи с санк-
циями, введенными ЕС в отношении государ-
ственных банков РБ, пишет select.by.

Кроме того, с 9 июля в Беларуси внесены 
некоторые изменения в валютное законода-
тельство, что также усилило беспокойство 
физических лиц.

По данным Национального банка РБ, за 
год население забрало из банков 1,9 млрд дол-
ларов, то есть почти третью часть всех своих 
валютных сбережений.

При этом сокращаются, в основном, сроч-
ные депозиты. Их величина в июне 2021 года 
снизилась по сравнению с маем на 210,4 млн 
долларов – до 4,018 млрд долларов. В то же 
время, переводные валютные вклады населе-
ния, то есть, в основном, средств на банков-
ских карточках, уменьшились на 60,3 млн 
долларов – до 1,24 млрд долларов.

В июне прошлого года средства физиче-
ских лиц на карточках не сократились, а даже 
приросли на 18,7 млн. долларов. Возможно, 
что жители Беларуси в прошлом месяце запа-
сались наличной валютой в связи с отъездом 
в отпуск за рубеж. В условиях пандемии и 
санкций наличные выглядят намного надеж-
нее карточек.

В текущем году ускорились и темпы оттока 
валютных средств юридических лиц из банков. 
За июнь их валютные депозиты сократились 
на 77 млн долларов – до 514 млрд долларов. 
Правда, за год, валютные сбережения предпри-
ятий в банках увеличились примерно на 1,1 
млрд долларов, что в значительной степени ком-
пенсировало отток средств населения.

Стоимость ценных бумаг в иностранной 
валюте, выпущенных банками и находящихся 
вне банковского оборота, в июне снизилась 
по сравнению с маем на 10 млн долларов – до 
551,8 млн долларов.

За год она почти не изменилась. А сто-
имость депозитов драгоценных металлов в 

июне текущего года снизилась по сравнению с 
маем на 1,4 млн долларов – 23,4 млн долларов.

Ситуация с рублевыми депозитами в теку-
щем году также намного хуже, чем год назад. 
В июне 2021 года рублевая денежная масса 
увеличилась на 617,9 млн. рублей (до 21 696,6 
млн. рублей), в то время как в июне прошло-
го года она приросла на 1 028,3 млн. рублей. 
Тогда основной вклад в ее прирост внесли 
юридические лица, а сейчас – физические.

Переводные депозиты населения по срав-
нению с маем поднялись на 267,4 млн рублей 
– до 3,06 млрд рублей. В то же время, сроч-
ные рублевые вклады физических лиц в 
июне текущего года уменьшились по срав-
нению с маем на 5,6 млн. рублей – до 4,6 
млрд рублей. Но это намного меньше оттока 
в мае, то есть ситуация с данными вкладами 
нормализуется.

Сумма наличных денег в обороте увели-
чилась в июне на 118,9 млн рублей и достигла 
4,71 млрд рублей. Люди копят наличные.

Юридические лица в июне не смогли зара-
ботать много денег. Их срочные рублевые 
вклады увеличились, но всего на 21,2 млн 
рублей по сравнению с маем – до 4 938,6 млн. 
рублей. А переводные депозиты приросли все-
го на 124,7 млн рублей и достигли 3,099 млрд 
рублей.

Суммарный прирост оказался примерно в 
несколько раз меньше, чем в июне прошлого 
года.

Стоимость номинированных в рублях цен-
ных бумаг, выпущенных банками и находя-
щихся вне банковского оборота, в июне уве-
личилась по сравнению с маем на 91,5 млн 
рублей – до 1,67 млрд рублей.

В целом прирост рублевых средств в банках 
оказался ниже сокращения величины валют-
ных сбережений населения и предприятий, 
поэтому широкая денежная масса (М3) в июне 
сократилась на 310,3 млн рублей и составила 
49,4 млрд рублей. Год назад она выросла на 
481,8 млн рублей.
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  От космодрома – 
до «Тарзан-шоу»

Танцами и сценой маленький Серёжа не 
грезил. Скорее наоборот: занимался спортом, 
ходил в качалку и хотел быть военным, как 
папа. Правда, когда был подростком, сколотил 
с друзьями группу «Фортуна», в которой был 
фронтменом. Но поступать пошел в военно-
космическую академию. Окончил ее с отличи-
ем и поехал служить на космодром «Плесецк».

– Когда при поступлении в академию я
заполнял анкету, то на вопрос «почему реши-
ли стать военнослужащим?» честно ответил: 
«Хочу продолжать славную семейную тра-
дицию». А почему нет? В те годы профессия 
военного была уважаемой и высокооплачи-
ваемой. Человек в форме считался, как это 
принято теперь говорить, VIP-персоной и мог 
семью содержать в полном достатке. У моего 
отца был автомобиль «жигули» шестой моде-
ли. Да и мы с братом ни в чем не нуждались.

Правда, первый год в академии называл-
ся «приказано выжить». Постоянно хотелось 
есть и спать. Сразу после тренировок, в кото-
рые входил кросс на десять километров в 
полном обмундировании, мы брали в руки 
лопаты и копали. Стреляли из всего, что 
может стрелять. Я похудел на десять кило-
граммов, научился спать на бегу, привык к 
армейской баланде, а сапоги стали казаться 
удобнее кроссовок.

Еще во время учебы Сергей познакомился 
со своей первой супругой. Ухаживал долго 
и трепетно, что удивляло даже его самого. 
Влюбился по-настоящему. Взаимности доби-
вался несколько лет. А когда после окончания 
университета поехал служить по распределе-
нию, осмелился и сделал своей прекрасной 
Елене предложение.

– Как мужчине покорить сердце девушки?
Только яркими и смелыми поступками. Что я, 
собственно, и делал. Стоял ноябрь. Намечался 
Ленин день рождения. Цветов в нашем город-
ке зимой не продавали. Ближайшая точка, где 
можно было их раздобыть, – Архангельск.

Потом поженились, и мне, как молодому 
и семейному офицеру, дали однокомнатную 
квартиру.

Все шло, как и должно было быть. Сергей 
быстро продвигался по карьерной лестни-
це с хорошими перспективами на будущее, 
любимая была рядом, но огромная страна 
вдруг распалась и условия жизни у военных 
катастрофически ухудшились, денег едва 
хватало на жизнь.

– Дошло до того, что устроился в строи-
тельную шарашку, работал рядом с алкого-
ликами. Мне было стыдно, что я, человек с 
высшим образованием, занимаюсь ерундой. 
Неужели это мой предел? Не дай бог никому 
пережить такое. А Лена – красивая девчонка, 
ей хотелось хорошо одеваться, жить ярко и 
комфортно. Я злился на себя, что не могу ей 
этого дать. Атмосфера накалялась с каждым 
днем. И мы решили расстаться, благо детей 
не было. Пошли в загс и в графе «Причина 
развода» написали обычную формулировку 

«Не сошлись характерами». Что, в сущности, 
было правдой. Некоторое время еще про-
жили под одной крышей, а потом я собрал 
чемодан и уехал в Москву, к тетке.

Белокаменная встретила Глушко непривет-
ливо. Новая работа нашлась быстро, но вообра-
жение не поражала: мужчину взяли охранять 
стройку. Потом он торговал мебелью, распро-
странял «Гербалайф», трудился администрато-
ром, но все равно не сдавался: учил английский 
и продолжал поиски настоящего дела. Волей 
случая ему назначили собеседование в модель-
ном агентстве и… звезды сошлись – Глушко 
приняли. Совсем скоро он стал заметной фигу-
рой в тогдашней фэшн-индустрии.

– Я вошел в первую десятку русских мане-
кенщиков, участвовал почти во всех дефиле, 
снимался в рекламе, открывал показ Линды 
Евангелисты, когда она приезжала в Москву. 
Еще одна яркая веха в моей модельной био-
графии – каталог русской версии новой кол-
лекции Версаче. Тогда была мода на крупных 
светловолосых парней, похожих на русских 
богатырей. А с атлетическими формами у 
меня всегда все было в порядке.

Помните светловолосого парня из клипа 
группы «Белый Орел» на песню «Потому что 
нельзя быть на свете красивой такой»? Это 
был Сергей Глушко. Появление в этом музы-
кальном видео наделало много шума:

– «Белый орел» была группа-загадка. Лица
ее участников специально скрывались. Чтобы 
народ мучил себя вопросом: кто же там поет? 
Так вот, выходит этот клип, песню исполняет 
мужчина, а единственная мужская персона 

на экране – мускулистый парень с длинными 
светлыми волосами. И все долгое время счи-
тали, что я и есть тот самый таинственный 
«Белый орел». Меня даже на допрос в Муз-
ТВ вызывали: «Признайтесь, вы исполняете 
песню?» – «Нет, ребята. Я не „Белый орел“, 
я – Сергей Глушко».

Стриптиз в его жизни возник неожиданно. 
Менеджер одного из лучших московских клу-
бов предложил попробовать себя в «танцах». 
Открытый ко всему новому, Сергей согласился.

– Пришло довольно много ребят. Нам
выдали «стринги», мы переоделись и выстро-
ились около сцены. Говорят: «Выбирайте 
любую музыку, и вперед». – «Подождите, – 
прошу, – я не умею ничего». – «Это нормаль-
но, природа подскажет. Будете сразу высту-
пать перед публикой. А сейчас быстренько 
придумываем себе псевдонимы. Типа «На 
сцене неукротимый Алекс!». Я стою и муча-
юсь: как же придумать имя в профессии, 
которой ты еще даже не начал заниматься?

Ведь псевдоним должен нести некую 
смысловую нагрузку. И тут один из парней 
говорит: «Я буду Герцог!». Если до этого я еще 
пытался напрягать мозги, то после его слов 
перестал. Ну с какого перепугу ты Герцог? 
И я решил: останусь Сергеем. Я не стыжусь 
своего имени. Выскочил, когда подошла моя 
очередь. Что-то делал руками и ногами, даже 
не понял – в такт или нет. Чувствовал себя 
ужасно. Не знаю, как это выглядело со сто-
роны. Но вот прозвучали финальные аккор-
ды, и я слышу – в зале шепчутся: «Тарзан, 
Тарзан». Придя в себя после дебюта, подумал: 

а почему бы и нет? Тарзан – персонаж из дет-
ства. Он добрый, положительный.

Пришел случайно, да так и остался. Его 
танцы «подсказанные природой» пришлись 
публике по вкусу. Потом стал сам ставить шоу-
спектакли «а-ля эротик» на которые собира-
лась вся Москва. Звезды эстрады приглашали 
Глушко и его балет к себе на подтанцовку.

– Для меня большей похвалы нет, когда
спрашивают: «А где вы получали хореогра-
фическое образование?» Я отвечаю правду: 
«На плацу…».

Начали поступать и непристойные предло-
жения от представителей обоих полов. Порой 
такие настойчивые, что Тарзана как-то избили 
из-за отказа стать любовником влиятельного 
человека. В одном из интервью Сергей при-
знался, что зарабатывал бы в десятки раз боль-
ше, если бы соглашался на «продолжение бан-
кета». Но его внутренние убеждения никогда 
не позволяли ему скатиться до торговли соб-
ственным телом. Все только по любви. И эта 
любовь была уже не за горами.

– О Наташе Королевой я, конечно, слышал.
Для меня она была звездой из другой галак-
тики под названием шоу-бизнес. Если бы я в 
своей военной казарме, сидя у телека, сказал, 
что Наташа Королева будет моей женой, меня 
бы тут же забрали в сумасшедший дом. И вот 
однажды эта звезда пришла в клуб, где мы 
выступали, и увидела нашу программу. Потом 
мы вместе ездили на гастроли. А потом вдруг 
Наталья сказала, что любит меня.

В то время Игорь Николаев и Наташа 
Королева уже не были парой, каждый жил 
своей жизнью, хотя разводиться не спешили. 
Поэтому для общественности было шоком 
узнать, что сказке «Дельфина и Русалки» при-
шел конец. Но началась новая – «Тарзан и 
Русалка». Их первое свидание закончилось 
беременностью Натальи. Через положенные 9 
месяцев родился сын Архип, а еще через год 
пара сыграла красивейшую свадьбу:

– Плыли на пароходе по Неве, в
Петропавловке для нас пел хор, а завершил-
ся праздник банкетом на Каменном остро-
ве. Мир шоу-бизнеса воспринял наш союз 
как мезальянс. Мол, Королева променяла 
маститого композитора в годах на молодого 
жеребца сомнительной профессии. Но мы 
трое знаем, как все было. И нам с Наташей 
плевать на слухи.

Нужно сказать, что «жеребец» впахивал 
24/7, чтобы содержать семью и доказать обще-
ству, что он не просто стриптизер. Вместе с 
супругой они записали несколько песен, каж-
дая из которых стала хитом на русскоязыч-
ных радиостанциях: «Веришь или нет», «Без 
тебя», «Не забуду». К тому времени Сергей 
окончил музыкальную академию, чтобы 
овладеть мастерством эстрадного пения.

Его позвали на съемки в кино – спра-
вился. Дебютировал в комедии «Восемь 
с половиной долларов» в партнерстве 
с Иваном Охлобыстиным, Федором 
Бондарчуком, Владимиром Меньшовым, 
Натальей Андрейченко. А через несколько 
лет получил одну из главных ролей в бело-

русской картине «Анастасия Слуцкая».
– Когда предложили сняться, я удивился:

у меня тогда не было соответствующего обра-
зования. Но прочитав сценарий, понял, в чем 
дело: я как две капли воды похож на моего 
персонажа – язычника Будимира. Текст выу-
чил за сутки. Накануне съемок от волнения 
не смог заснуть. Моей партнершей на пробах 
была Олеся Судзиловская. Мы начинаем с ней 
играть сцену, я, конечно, стараюсь изо всех 
сил, возможно, переигрываю. И вдруг слышу 
за спиной фразу, которая не предназначалась 
для моих ушей: «Смотри, этот стриптизер 
играть чего-то пытается». Боюсь оценивать 
свой дебют. Но получать на кинофестивале в 
Киеве приз за лучшее исполнение роли непро-
фессиональным актером было приятно.

Сегодня за его плечами десятки ролей в 
кино, театре и на телевидении. Его «Тарзан-
шоу» пользуется большой популярностью. 
Помимо этого, он написал книгу «Культ тела», 
изучив мировые системы тренировки мышц. 
И создал программу «Фитнес и мотивация с 
Сергеем Глушко», в которой знакомит зрите-
лей с упражнениями, позволяющими оста-
ваться здоровым и молодым. Также Тарзан 
серьезно занимается благотворительностью: 
в его инстаграме полно объявлений о сборах 
средств в помощь тяжело больным детям.

На фоне такой идиллии скандальная 
новость (снабженная интимным видео с уча-
стием Сергея и неизвестных девушек) об 
измене Тарзана была громом среди ясного 
неба. Более того, эти барышни обворовали 
дом Глушко и Королевой, похитив драгоцен-
ности певицы.

– Меня развели. Я повелся без всякой люб-
ви, потому что любовь у меня одна. Эти жен-
щины обладали целым набором веществ, кото-
рые ввели меня в полное состояние неадеквата 
и произошло то, что произошло, – покаялся 
Тарзан в специальном видеообращении.

Героини криминального скандала пош-
ли раздавать интервью по самым «желтым» 
шоу на телевидении. Одна из них – по имени 
Анастасия – заявила о своей беременности от 
стриптизера, а также о том, что их отноше-
ния длятся уже очень долгое время:

– Да, я любила человека, и, наверное,
люблю до сих пор. Вся эта история принесла 
мне очень много горя. Если бы наша встреча, 
о которой вы просили, все же состоялась бы, 
то вы бы узнали много нового и интересного, 
причем не голословно.

Имена Наташи Королевой и Сергея 
Глушко постоянно мелькали в лентах ново-
стей, доводя певицу до нервного срыва. Но 
она сумела взять себя в руки, успокоиться и 
даже простить Сергея.

– Я не считаю, что это измена, я счи-
таю, что это подстава. Это разные вещи. Его 
намеренно вели и подставляли. Раскрутить 
любого нормального чувака – проблем нет. 
Он такой: «Ну пришли телки, ну неудобно, 
ну давайте чаю попьем». Это, по сути, были 
его ошибки, все остальное делалось по стро-
го намеченному плану.

За фактически 20 лет жизни сколько этих баб 
мне звонили, писали: беременны, не беремен-
ны. Я говорю: «Ну и что дальше? Зачем мне эта 
информация? Вы телефон парня знаете – звони-
те. Все претензии туда». Дальше у нас возникла 
ситуация: я чуть не погибла на Волге, упала с 
катера. Я уже тонула, он меня вытаскивал со дна, 
откачивал. И после этой аварии я поняла, что 
Серега будет рядом до конца, что бы ни случи-
лось в нашей жизни. То, как он меня спасал, как 
трое суток в реанимации менял мне судно, мыл 
меня… Это был переломный момент в отноше-
ниях. После ни о какой ревности, претензиях 
друг к другу вообще речи быть не могло. Что-то 
очень сильно поменялось.

Сегодня хрупкий мир в семье Тарзана-
Королевой восстановлен. Она поздравляет 
его с Международным днем стриптиза, а он 
сопровождает ее на светские мероприятия и 
выглядит абсолютно счастливым. В качестве 
знака примирения они сняли новое музы-
кальное видео на песню «Гори-гори» (автор-
ства белоруса Германа Титова), в котором 
поют о том, что абсолютно счастливы и забы-
ли о том, что было раньше.

арья Кл ЙКО.

77777
                                                         ЛИЧнаЯ ЖИзнь

   От космодрома – 
до «Тарзан-шоу»

   От космодрома – 
до «Тарзан-шоу»

   От космодрома – 
Сергей Глушко (« арзан») ассоциируется с оссией. ак, он родился на севере, в поселке 

Мирный Архангельской области  марта 9  года. Но мама мальчика – белоруска, 
его можно считать нашим соотечественником. Кстати, сегодня родители Сергея 

живут в Минске – в простой многоэтажке в районе улицы Притыцкого.

 cыном Ар ипом.  ено  Ната е  Королево .
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па-за ГуЛьнЁЙ

«Дзень Волі – гэта вясна!»
КРЫЖаванКа

Па гарызанталі: 1.Вольнаму
…, уратаванаму рай (прык.).
5.Рэсурсы. 7.Народная назва
Перуна, беларускага бога агню.
8.Густы пах якога-небудзь рэчыва
(перан.). 10.“Хай свята дружбы буд-
зе лепшым святам, // Хай векам
дружбы наш завецца …” – з вер-
ша С.Грахоўскага “Патрэбен чала-
веку чалавек”. 11.Лубяны абадок
у сіце. 13.“Настаў доўгачаканны
…, // Пад сцягам бел-чырвона-
белым // Чакае перамога нас” – з
верша М.Танка “Ты чуеш, брат?”.
14.Робячы …, на дабро не надзейся
(прык.). 15. … вольны, калі ў яго
ёсць крылы (прык.). 16.Зведзеныя
ў адно цэлае тэксты, звесткі.
18.Жалезарудны матэрыял. 20.“Гэта
…, гэта крык, што жыве Беларусь!”
– з верша Я.Купалы “Гэта крык,
што жыве Беларусь!”. 22.Тое, што
і раскоша. 24.Заключэнне міру
(разм.). 26.Абы-як жыць – толькі
… капціць (прык.). 27.Рукапісная
копія. 28.Вялікае марское судна.

29.“Дзе на ўзлеску юная вясна //
Першыя … рассыпае” – з верша
Ул.Някляева “Красуня-вясна”.

Па вертыкалі: 1.“Дзень Волі
– гэта …! // Гэта нашых сар-
дэц Адраджэнне!” – з верша
К.Вольнага “Дзень Волі”. 2.“Прыціх
наш …: // Маўчаць, усе маўчаць.
// Свабодай карыстаюцца сачкомы,
// Каб тых, хто мысліць, у астрог
саджаць” – з верша Ул.Дубоўкі
“За ўсе краі, за ўсе народы све-
ту”. 3.Чые …, таго і воля (прык.).
4.І … ёсць, ды волі няма (прык.).
6.У каменным мяшку, а … вольная
(прык.). 9.“Галоўным быў не хлеб,
галоўным была …” – Ул.Караткевіч.
12.“…, які аднойчы адмовіўся ад
волі, назаўжды робіцца вязнем”
(В.Быкаў). 15.Аптыміст бачыць …,
а песіміст – дзірку ад … (прык.).
17.К.Дуж-… – поўнае прозвішча
беларускага грамадска-палітычнага
дзеяча, аўтара эскіза бел-чырвона-
белага сцяга, сімвала незалежнасці

Беларусі. 19.“Змагацца за волю
– …, // Змагацца за праўду – не
страх” – з верша Л.Геніюш “Не
прашу”. 21.“Зрабі свабоднай, зрабі
шчаслівай // Краіну нашу і наш …!”
– з верша Н.Арсенневай “Малітва
за Беларусь” (“Магутны Божа”).
22.Час сутак. 23.Адзенне, строі.
25.Апавядальны род літаратуры.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі:  1.Воля. 

5.Фонд. 7.Грымотнік. 8.Настой.
10.Век. 11.Абечак. 13.Час. 14.Зло.
15.Арол. 16.Звод. 18.Акатыш.
20.Енк. 22.Роскаш. 24.Замірэнне.
26.Неба. 27.Спіс. 28.Карабель.
29.Пралескі.

Па вертыкалі: 1.Вясна. 2.Край.
3.Поле. 4.Сіла. 6.Думка. 9.Свабода. 12. 
Чалавек. 15.Абаранак. 17.Душэўскі.
19.Шчасце. 21.Народ. 22.Раніца.
23.Убор. 25.Эпас.

лявон ЦЕлЕШ.
г.Дзяржынск.

http://www.nv-online.info88 11 ÆÍI¢Íß 2020 ã.

К А Л Е Й Д А С К О П http://www.nv-online.info88 19 ÌÀß 2020 ã.

К А Л Е Й Д А С К О П

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. 220013, Мінск, пр-т Незалежнасці, 79/1. Падпiса-
на ў друк 18.05.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  21 611 экз. За каз № 1524.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а. 
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com 
http://www.nv-online.info 

ШаХматЫ

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі,
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах:
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3,
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7,
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на

адрас рэдакцыі (220030
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а)
або на электронны адрас:
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~??
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЖЫлКО.

з пЕРШЫХ вуСнаЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

65 гадоў.

«Вашы дасягненні на
гімнастычным памосце ўвайшлі
ў гісторыю сусветнага спорту,
– павіншаваў спартсменку
Нацыянальны алімпійскі камітэт.
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы
па праве заслужылі званне адной
з найвялікшых спартсменак XX
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя
«Зубры» пад кіраўніцтвам
канадскага спецыяліста паказвалі
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар
мінскага «Дынама» Дзмітрый
Баскаў распавёў pressball.by, што
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць
пэўныя фінансавыя рознагалоссі,
разгляд гэтай справы зараз
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным 

годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

футБОЛ

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ»
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) –
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0,
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і
гродзенскім «Нёманам» на больш позні
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы,
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома,
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу,
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца,
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы.

Крыўдна венграм, палякам, французам,
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Рыгора Барадуліна.

КРЫЖаванКа

Па гарызанталі: 1.«…
хараства, я верны ваш халоп, //
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Р.Барадуліна. 32.Грамадскі
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вогнепаклонніца» – з верша
«Вогнепаклонніца». 2.Люты
– … звярыных вяселляў
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ствы на беларускай мове і
адчыняў на Астравеччыне

беларускамоўныя школы;
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Па гарызанталі: 1.Княгіня. 
8.Кімано. 9.Раёнка. 10.Сакавік. 
13.Іней. 14. Права. 15.Свет.
18.Край. 19.Рогі. 22.Гукі.
23.Вясна. 25.Блін. 29.Каханка.
31.Азбука. 32.Трыбун.
33.Здабыча.

Па вертыкалі: 1.Акуліна.
2.Час. 3.Косы. 4.Глава.
5.Ярка. 6.Лён. 7.Малітва.
11.Беларуска. 12.Евангелле.
16.Байка. 17.Зорка. 20.Пагорак. 
21.Жанчына. 24.Скарб. 26.Сказ. 
27.Хата. 28.Кут. 30.Сын.

лявон ЦЕлЕШ.
г.Дзяржынск.

мазаІКа

мазаІКа

Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае
першынство працягнецца 5–6
чэрвеня. Камандам засталося згуляць
шэсць тураў, пасля чаго чатыры
лепшыя дружыны будзе чакаць
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі
для выхаду ў фінал трэба атрымаць
дзве перамогі, у фінальнай – тры
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №93/106 ад 30.04.2004.  Пр-т Незалежнасці, 79/1, 220013, г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.08.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

Из пЕРвЫХ уСт дуХОЎнаЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр ЛIПСКI

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Працяг. Пачатак у №№ 53-62.)
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае “Дынама” дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека!

Владимир ЯПРИНЦЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно,
что Министерство культуры
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера
был признан проект Андрея
Кудиненко «Десять жизней
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни
Александра Васильевича –
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не
исключаю, что, возможно, в
Министерстве культуры есть
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!»
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня
– настоящая легенда! И я,
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры.
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр
спорта и туризма Юрий
Леонидович Сиваков лично
предлагал мне быть у него
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю,
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы
Александра Васильевича, и
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету,
которая крутится. Поэтому
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему
пандемии… Вы же сами весной
переболели коронавирусом, как
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой
неделе, например, я должен
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы…
Врачи не рекомендовали, хотя
я не сомневаюсь, что поднялся
бы. Но это уже гордыня. Когда
ты говоришь, что ты какой-то
особенный, то это неправильно.
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог.
Так что походы в горы пока что
пришлось отложить на более
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже
подняли на вершину мою
фотографию! Сказали мне:
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в
среднем ежедневно пробегаю
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское
обследование проходите
регулярно?

– К сожалению, нет. Не
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше
вы принимали в нем участие.
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске
пройдет чемпионат мира по
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да
несчастье помогло. Нидерланды
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не
состоялось. Теперь фестиваль
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю,
как будет, так и будет.
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий
долг выполнил – пошел и сдал
плазму. И по крайней мере двум
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

ЛЕГІЯнЕРЫ

ЧаСтнаЯ ЖИзнь

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан
Козун папярэднія сезоны правёў у
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”,
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай
Канады станавіўся бронзавым прызёрам

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская
каманда апынулася на мяжы знікнення, а
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць,

што Брэндану адразу прапанавалі на 50
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за
сквапнасці, а не таму, што так было
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер,
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23
за “Металлург”, і на яго гульню многія
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТлАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета!
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее
приключение!

Рекордно стремительные
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе
с няней Наташей собирать
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет...
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана»
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).

 (017) 326-68-71
 (017) 363-66-04

Вось дык 
злодзей!

Бібліяклептаманам назы-
ваюць чалавека, які крадзе
кнігі. Адзін з самых вядо-
мых бібліяклептаманаў –
Стывен Блумберг, які скраў
больш за 23.000 рэдкіх кніг
з 268 бібліятэк. Каб скласці
сваю калекцыю, якая ацэнь-
ваецца прыкладна ў 20
мільёнаў долараў, Блумберг
выкарыстоўваў самыя раз-
настайныя метады: часам ён
прабіраўся ў бібліятэку цераз 
вентыляцыйную сістэму і
нават шахту ліфта.

Правапіс 
рэфармаваўся 

двойчы
У 1918 годзе мовазнаўца

і грамадска-палітычны дзеяч
Браніслаў Тарашкевіч выдаў 
“Беларускую граматыку для
школ” кірыліцай і лацінкай.
Гэта была першая практыч-
ная граматыка. Канешне,
былі ў яе і пэўныя недахо-
пы, якія дапрацоўваў у сва-
ёй граматыцы Язэп Лёсік. 
Распрацаваны ім правапіс
называецца класічным,
або “тарашкевіцай”. З 1933
года ў выніку разгортван-
ня русіфікацыі замацавала-
ся так званая “наркамаўка”.
Гэты правапіс рэфармаваўся
двойчы: у 1956-м і ў 2008 год-
зе. Апошнім варыянтам мы
карыстаемся сёння.

Калі чытаеш – 
менш міргаеш

У сярэднім мы міргаем 17
разоў у хвіліну, 14.280 разоў за 14
гадзін у дзень, 5,2 мільёна разоў
на год. Калі чалавек чытае, ён
міргае менш, таму нашы вочы
вельмі стамляюцца.

Зялёны колер 
вачэй – рэдкі

Мяркуецца, што толькі 2
працэнты насельніцтва све-
ту маюць зялёныя вочы, што 
азначае, што іх менш за тых, 
у каго радужная абалонка мае 
кары, чорны, блакітны, шэры
колер. Гэта можа быць па
шэрагу прычын.

Разумныя 
дэльфіны

Дэльфіны ведаюць свае
– прыдуманыя самастойна –
імёны, ведаюць, як клічуць
сяброў і знаёмых. Знаёмячыся, 
прадстаўляюцца. І потым
звяртаюцца адзін да аднаго па 
імёнах.

Врач назвала количество 
сала, которое можно 

съесть за день без вреда
Есть его необходимо в первой половине дня

Врач-диетолог Маргарита Королёва назвала коли-
чество сала, которое можно съесть за день без вреда 
для здоровья. Об этом специалист сообщила в беседе 
с ФАН.

Королёва отметила, что сало является полезным
для здоровья мужчин и женщин продуктом. Дело в
том, что он богат арахидоновой кислотой, которая
влияет на построение гормонов. Помимо прочего,
она оказывает положительное воздействие на репро-
дуктивную функцию человека.

Также этот продукт полезен для иммунитета, что 
особенно важно во время распространения вирусных
инфекций.

Специалист сообщила, как необходимо есть сало, 
чтобы не нанести вред здоровью. По ее словам, чтобы 
избежать задержки жидкости из-за потребления этого 
соленого продукта, его следует есть в первой половине 
дня и в небольшом количестве: «Небольшого кусоч-
ка, 50–100 граммов в день, вполне достаточно для 
того, чтобы получить всю пользу из этого продук-
та. Зимой сало может приниматься на регулярной
основе, изо дня в день. Маленький кусочек сала можно
положить на какой-нибудь хрустящий хлебец».

Віктара Ганчарэнку выціснулі з ЦСКА
А яшчэ напярэдадні футбольныя спецыялісты і прадстаўнікі СМІ гадалі: ці дапрацуе беларускі трэнер у армейскай камандзе да канца сезона?

Вясной мінулага года, пас-
ля таго як ЦСКА прайграў
піцерскаму «Зениту» 0:4, Віктара
Ганчарэнку ўжо адпраўлялі ў
адстаўку, а ў СМІ пачалося такое
цкаванне, што Віктар Міхайлавіч
махнуў на ўсё рукой і з’ехаў у
Беларусь.

Затым, безумоўна, эмоцыі
ўлягліся і ў трэнера, і ў яго
крытыкаў, і ўсе сышліся на тым, 
што Ганчарэнка павінен вярнуцца ў 
каманду і працягваць працу.

Нядаўняе паражэнне ЦСКА ад 
«Зенита» не стала каталізатарам
для новай порцыі крытыкі
ў адрас Ганчарэнкі, бо яго і так
крытыкавалі літаральна штодзень.

Хто толькі не шпурляў камяні ў 
агарод беларускага трэнера!

«Я першы сказаў, што Ганчарэнка
не спраўляецца са сваімі абавязкамі,
гэта бачна, – заявіў футбольны агент
Дзмітрый Сялюк. – За ўвесь час пра-
цы ён не дасягнуў выніку. ЦСКА з ім
становіцца ўсё горш, горш і горш.

Яшчэ мінулым летам яго трэ-
ба было адпусціць. Кіраўніцтву ўжо 
трэба зразумець: чым даўжэй яны 
будуць трымаць яго, тым горш буд-
зе камандзе. Тое, што чырвона-сінія 
кагосьці часам перамагаюць, нічога 
не азначае. На ўзроўні Лігі Еўропы 
яны не могуць выступаць.

Які сэнс яго трымаць?
Ганчарэнка – гэта дробны трэ-
нер для дробнай каманды, ўзровень 
«Уфы», «Тамбова» альбо беларускага
клуба. Чым хутчэй ён сыдзе, тым 
лепш. Віцю час ісці на выхад!»

Вядомы расійскі журналіст
Васіль Уткін выказаўся пра
Ганчарэнку больш далікатна: «Калі
казаць пра яго трэнерскія здольнасці 
ў ЦСКА, то, на мой погляд, тут 
адбываецца цікавы феномен.

Праца ў ЦСКА паказвае: у
Ганчарэнкі ёсць столь, у якую ён 
упіраецца. Упіраецца Віктар у пер-
шую чаргу ў тое, што рана ці позна 
калектыў перастае яго цярпець. Ён 
не прыхільнік гнуткай палітыкі,
калі што, то адразу закручвае
гайкі.

Між тым любая амбіцыйная
каманда – гэта складанае, штод-
зённае выбудоўванне адносін з
амбіцыйнымі людзьмі.

Я думаю, што шанцаў у
Ганчарэнкі мала…»

На мінулым тыдні некато-
рыя расійскія СМІ паведамілі,
што кіраўніцтва ЦСКА мае намер
пакінуць Ганчарэнку на пасад-
зе галоўнага трэнера да заканчэн-
ня дзеяння кантракта (пагадненне
з беларускім спецыялістам павінна
было закончыцца летам гэтага года).

Але ўчора стала вядома:
Віктар Ганчарэнка пакінуў паса-
ду галоўнага трэнера ЦСКА «па
пагадненні бакоў».

Нагадаем, што Віктар Ганчарэнка 
ўзначальваў маскоўскую каман-
ду са снежня 2016 года. Пад яго 
кіраўніцтвам чырвона-сінія
заваявалі Суперкубак Расіі і
двойчы станавіліся сярэбранымі
прызёрамі расійскай Прэм’ер-лігі.

Алесь СВЯТлАНІЧ.

ЦІКава

пОЛЕзнО знать ГРОмКОЕ дЕЛО

У академика Александра Белецкого 
забрали полмиллиона долларов
Деньги изъяли в доход государства по решению суда.

Как сообщала «Народная Воля», в феврале 
2019 года Минский городской суд признал 
61-летнего профессора, члена-корреспон-
дента НАН Беларуси, академика, лауреата
Госпремии виновным в получении взяток.

Экс-директора РНПЦ травматологии и
ортопедии Александра Белецкого задержали
летом 2018 года. Бывший председатель КГБ 
Валерий Вакульчик рассказывал, что при
обыске в гараже и по месту жительства у него 
нашли не только коллекцию дорогого алкого-
ля, но и 500 тысяч долларов наличными. Их 
арестовали. Белецкого приговорили к семи 
годам и шести месяцам лишения свободы с 
конфискацией имущества.

Когда в Уголовный кодекс были внесены 
изменения, согласно которым исключалось
дополнительное наказание в виде конфиска-
ции, академик обратился в суд.

«В связи со вступлением в силу закона
Республики Беларусь от 19 июля 2019 года 
прошу прекратить исполнение приговора в 
части конфискации имущества и освобо-
дить меня от дополнительного наказания»,
– зачитывали в суде заявление Александра 
Белецкого.

«С учетом установленных по делу обсто-
ятельств Белецкий подлежит освобождению
от назначенного дополнительного наказа-
ния в виде конфискации имущества, – цити-
ровал TUT.BY решение судьи Валентины
Зенькевич. – Следует отменить арест,
наложенный на имущество осужденного».

В решении суда, как отмечалось в публи-
кации, было перечислено всё, что вернут вра-
чу: две памятные монеты чемпионата мира по 
хоккею 2014 года; памятную монету святите-

ля Николая Чудотворца; деревянную коробку 
с блюдцем, подстаканником и ложкой; более 
125 тысяч долларов на счетах в банках; авто 
BMW X3; гараж и квартиру в Минске; здание 
в Ратомке; парковочное место; 65 тысяч евро; 
354.600 долларов; облигации на сумму в 15 
тысяч долларов; iPhone.

«Невероятно! Суд вернул осужденному за
взятки академику Белецкому полмиллиона
долларов!» – такие заголовки моментально
разлетелись по интернету.

Но, как оказалось, долго радоваться ака-
демику и его семье не пришлось. По иску 
представителя Генеральной прокуратуры
денежные средства почти сразу взыскали в 
республиканский бюджет.

В Генеральной прокуратуре отказались

подробно прокомментировать данное дело,
сославшись на то, что, мол, неудобно высту-
пать с комментариями, когда уже есть реше-
ние суда. Но объяснили, что деньги были 
взысканы в госбюджет на основании норм 
закона о борьбе с коррупцией «в интересах 
государства».

«Есть нормы закона, которые позволяют 
это сделать, – говорят в прокуратуре. – И 
это далеко не единичный случай. Академик 
Белецкий далеко не единственный, с кем так 
поступили».

Поскольку Генеральная прокуратура при 
подаче искового заявления освобождена от 
уплаты госпошлины, ее, по решению суда, 
должен оплатить Белецкий. Стоит заметить, 
что это было еще в феврале минувшего года.

Успела ли семья Александра Белецкого
воспользоваться деньгами, которые суд
постановил вернуть? Как проходила проце-
дура их возвращения и повторного изъятия? 
Средства перечислили на расчетный счет или 
привезли, грубо говоря, в том же чемоданчи-
ке, в котором их изъяли из гаража?

Как выяснила «Народная Воля», после
того как на изъятые деньги следователь нало-
жил арест, они находились на хранении у 
государства. Физически после решения суда 
эти деньги никто семье Белецкого не возвра-
щал. Их вернули только юридически в связи 
с тем, что отменили конфискацию, но по иску 
Генеральной прокуратуры их сразу же и взы-
скали в республиканский бюджет.

Сейчас Александр Белецкий отбывает
наказание в витебской исправительной коло-
нии № 3 в поселке Витьба.

Марина КОКТЫШ.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).
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П О Ш Т А

КаЛОнКа 
аЛЕСЯ нЯЎвЕСЯ

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у
адзіночку выпіў дзве бутэлькі
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГазЕта ЧЫтаЧ

пРаШу СЛОва

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КаРтИна ЖИзнИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли
достойные дети и внуки,
появились очаровательные
правнуки – милые копии
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем
более что каждый из них
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда

устраивает такие шалости.
Они были свободны, и
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали.
Так было почти тридцать
лет.

В феврале этого года
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С
людьми в возрасте такое
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что
требуется в таких случаях,
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Ми аил АПОл СКИЙ.

P.S. Я намеренно не
пишу, как зовут моих
реальных героев: Джон и
Мэри, или Ян и Мария, или
Иван да Марья. Подобных
историй сегодня много. На
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай
Волі» за 15 мая аб тым,
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу.
У публікацыі цытуецца
прадмова да кнігі. Аўтар
прадмовы (хутчэй за ўсё,
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка)
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х
навук. Матэматыку спадар

Радзькоў выкладаў, але
матэматычных дысертацый
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца
ў рэдакцыйным дадатку
«Из личного дела». І
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар.
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега
(пазней мой начальнік)
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым,
і як высокапастаўлены
чыноўнік, што забараніў
сустрэчы з сябрамі Саюза
беларускіх пісьменнікаў
у навучальных установах
краіны. Цікава, ці піша ён
аб тым у сваёй кнізе? І
гэта не адзіная прыкрасць
яго сталічнага жыцця.
Шкада чалавека!

Мі ась лАВАЦКІ.
Магілё .

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў
маё ўласнае стаўленне да
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных
газетах. Усё гэта чыстай вады
прапаганда, прымітыўны
падыход да асвятлення
трагічных старонак нашай
гісторыі. Да такой высновы
я прыходжу, калі ўзгадваю
многае з таго, што давялося
перажыць маім родным. І
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат
Арсень нарадзіўся ў 1922
годзе. Пасля заканчэння
Багушэвіцкай сярэдняй
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое
знаходзілася ў Калінкавічах.
Калі пачалася вайна,
апынуўся на Заходнім фронце,
камандаваў стралковым
узводам. За баі пад Масквой
быў узнагароджаны ордэнам
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую
распачалі немцы, вялікая
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і
значная частка асабовага
саставу была знішчана,
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую
гімнасцёрку і надзеўшы
звычайную салдацкую. Ён
данёс брата да зборнага
пункта. Камандзіраў і
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных
на захад. Ахова была
невялікая, але палонныя
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за
аднаго ўцекача гітлераўцы
на месцы расстрэльвалі
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў
перасыльны лагер, які быў
створаны ў Барысаве, брату
ўсё ж пашчасціла збегчы, і
ён прыйшоў у родную вёску.
Дома нікога не было. Бацьку
арыштавала паліцаі, і ён з
больш як трыма дзясяткамі
жыхароў навакольных
вёсак сядзеў пад вартай
у Багушэвічах у касцёле,
ператвораным ў турму. Маці
з малымі дзецьмі, ратуючыся
ад расстрэлу, пайшла ў свет.
Мясцовы паліцай па п’яні
паведаміў аднавяскоўцам,
што начальнік мясцовай
паліцыі збіраецца ехаць
у Беразіно за дазволам на
расстрэл арыштаваных. Брат
з аднавяскоўцамі сачылі за ім
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі.
Конь з забітым начальнікам
прымчаўся да будынка
паліцыі, падняўся перапалох,
страляніна, вартаўнік збег,
і арыштаваныя, узламаўшы
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў
партызанскі атрад, які
базіраваўся ў лясах паміж
рэкамі Бярэзіна і Друць
(тэрыторыя Бярэзінскага,
Бялыніцкага і Клічаўскага
раёнаў). Падчас нямецкай
блакады брат загінуў за
кулямётам ад прамога
пападання мінамётнага
снарада. Быў пахаваны на

месцы бою, на ўскрайку
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых
у брацкія магілы. Апошні
спачын Арсень знайшоў
на могілках, што на
ўскрайку вёскі Мацевічы
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася
70-годдзе Перамогі, я
наведаў гэта месца. Мне
было вельмі балюча
глядзець на перакошаны
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і
расстраляных немцамі,
і толькі на адной быў
канкрэтны надпіс, усе
астатнія – безыменныя.
Самі могілкі зараслі
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму
гарадавому, на рамонт
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць
людзі, грошы ў сённяшніх
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць
балбатню ваенных прыліпал
кшталту: «Никто не забыт и
ничто не забыто».

леанід Яфімаві  
АРА Н НАК, дзіця 

ва ны, ветэран працы.
Мінск.

на замЕтКу

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что
теперь по вашему желанию почтальон
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

оя КР лОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

мнЕнИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под
угрозой уничтожения. Я живу
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю
в окрестностях Богушевска и
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми
составами.

В одном Богушевске
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины,
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска
все станции забиты лесом.
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином
национального достояния –
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в
Богушевском леспромхозе,
рассказал мне, что в 1970-е
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если
браконьер убил, например, лося,
то ему дадут большой штраф
(несколько тысяч евро!), да еще
могут и в тюрьму посадить! А за
повальную вырубку леса кто-то
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

орис СОСНОВСКИЙ.
г.п. огу евск 

Сенненского ра она.

наБОЛЕЛО

ЕСть вОпРОС

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими
откровениями поделилась
в эфире государственного
телевидения председатель
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать,
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать
по месту их проживания
постоянного, там, где они
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание
госпожи Ермошиной, не
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой
комиссии томились от того, 
что некому было вручать
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы,
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный

итоговый протокол – это
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка
появится в «Народной Воле»
(если редактор не забракует),
будет известно точное число
отсеянных и тех, кто сможет
идти в народ за поддержкой
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли
тратить силы и средства, если
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на
президентскую должность
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность
спокойно проголосовать в
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а
очень многих избирателей
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Никола  МЕл НИКОВ, 
из иратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру.
Решился вопрос и с реализацией стекла,
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных
коммунальщиков, показав им, что нельзя
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.М ЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

ЛИЧнЫЙ ОпЫт

Страна недавно отметила
75-летие Победы – «праздник со
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч,
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии
Победы. Да, фашизм был побежден,
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой
Отечественной войны. Отменить, как
это сделано, например, в Казахстане,
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден
«Победа» на орден Отечественной
войны, которым награждался не
только генералитет, но и солдаты.
И здесь опять я слышу сердитые
голоса: «Не позволим покушаться
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

леонид САЙ.
Минск.

Застацца можна
без кватэры,
хаця і грошай
да халеры
У Кобрыне сямейная пара 10
гадоў прадавала адну і тую ж
кватэру. У каго ўзялі 5 тысяч
рублёў задатку, у каго – яшчэ
больш… У апошні момант
“прадаўцы” знаходзілі прычы-
ну, каб адмяніць здзелку, а гро-
шы не вярталі. Цікава, што пара
ўвогуле не магла прадаць кватэ-
ру, бо яна была пабудавана пры
дапамозе льготнага крэдыту.

Калі пад вечар чарку бралі
(Каньяк пілі – не самагон!),
Дык з векавечнымі сябрамі
Дзяліўся радасцю Антон:
– Я зажыву ў кватэры новай –
Купіць збіраюся, сябры!
Яна на вуліцы Садовай
У доме нумар сорак тры.
Ва ўсякім разе пазаўчора
Аддаў задатак прадаўцам…
Узнёслы водгук ад Рыгора:
– І я ж куплю кватэру там!
Жытло вялікага памеру,
І надта ж месца па нутру.
Занёс таксама за кватэру
Задатак я гаспадару.
Калі аформім мы паперы,
Падпішам іх праз нейкі час,
Я стану ўласнікам кватэры!
Здзівіў жа канчаткова Стас,
Калі паведаміў з імпэтам:
– Сябры, паверыце ці не,
Але таксама ў доме гэтым
Кватэра з’явіцца ў мяне.
Мы дваццаць год ажно

     з “паловай”
Збіралі грошы пакрысе,
І заўтра ў дом, што на Садовай,
Задатак жонка панясе.
Дык то ж, сябры, такое дзіва,
Што хоць вушам сваім не вер!
Хадзіцьмем разам мы на піва –
Лічы, суседзі ўжо цяпер.
Яны натхніліся, вядома,
І парашылі як адзін:
– А пойдзем мы, сябры, да дома,
Свае кватэры паглядзім!
Зірнуць адным, як кажуць,

вокам
Дазволяць нам гаспадары!
Зігзагамі, няцвёрдым крокам
Да дома рушылі сябры.
Антон, канешне,

першым крочыў –
Ён вёў у хеўры гэтай рэй.
Ва ўсіх на лоб палезлі вочы,
Калі спыніўся ля дзвярэй.
Сказаў:
– Вось тут я жыцьму з часам
Ужо з наступнае зімы.
Усклікнулі Рыгор са Стасам:
– Дык тут жа будзем жыць і мы!
Пасля нядоўгае разборкі
Застылі ў ступары, калі
Яны зрабілі вывад горкі,
Што іх “на грошы развялі”.
Нагамі грукаталі ў дзверы,
І чуўся іхні гнеўны крык,
Ды быццам вымерлі ў кватэры –
Ніхто ім дзверы не адкрыў,
Таму і не дайшло да бойкі.
Шукаць ім праўду трэба дзе?
Пайшлі ахвяры (не апойкі!)
У міліцэйскі райаддзел.
А там намёк зрабілі тонка:
Такіх, як вы, не два, не тры;
Даўно махляраць муж і жонка –
Кватэры той гаспадары.
І мы паціху шыем справу,
І неўзабаве будзе суд.
І ўсё часцей такую яву,
На жаль, мы назіраем тут…
                   ***
Займець не здолелі ахвяры
Закутак, так бы мовіць, свой.
Затое для сямейнай пары
Прытулкам, можа,

стануць нары –
Усё-ткі дах над галавой.
Прывёў я гэты прыклад яркі,
Каб зналі малады й стары,
Як іх ашукваюць махляркі
І прайдзісветы-махляры.
Іх развялося да халеры!
Дык варта запісаць на лбе:
Не кожнаму давайце веры!
Парою нават і сабе…

ЯГО ЗЯМНЫ СЛЕД
1

Два гады таму ў Брэсце выйшла 
кніга вершаў на беларускай і рускай 
мовах Аляксандра Кавальчука
«Всё, что осталось за кадром». Так 
сталася, што гэтае выданне аўтару 
не давялося ўзяць у рукі: яно ака-
залася пасмяротным. Шкада! Алесь, 
як мы, літаратары, усе яго называлі, 
безумоўна, парадаваўся б і, пэўна, з 
новым, прыўзнятым, настроем нат-
хнёна ўзяўся б за пяро.

Зборнік шчодра аздоблены
ілюстрацыямі знакамітага брэсцка-
га мастака Аляксандра Алонцава.
Душой відушчы майстар стварыў
каларытны блакітна-сіні колер для 
вокладкі, намаляваўшы ўнізе якар
з неадрыўнымі ад яго літарамі імя 
і прозвішча – А.К. З якарам адмыс-
лова скрыжаваў высокае гусінае
пяро... Усё вельмі дарэчы, бо аўтар 
кнігі распачаў сваю творчасць якраз 
на флоце, дзе ажно пяць гадоў
адслужыў мараком-падводнікам.
А якар свайго жыцця ён кінуў
на радзіме. Помніцца, Алесь, калі
вярнуўся з войска, чытаў у рэдакцыі 
«Зари над Бугом» свае вершы, у якіх 
чулася дыханне мора і супраць-
стаянне грознай марской стыхіі з
боку смелых і моцных духам люд-
зей. Завяршаючы гаворку пра вон-
кавы выгляд кнігі, скажу: мастак
не паскупіўся на фантазію і колеры, 
фарбы, каб арыгінальна аформіць
усе яе адзінаццаць раздзелаў.

Зборнік А.Кавальчука рыхтавала 
да друку яго дачка Галіна. Яна корат-
ка і выразна, па сутнасці таленавіта 
распавяла пра тое, які быў у яе
вачах бацька як творца і як сем’янін, 
пра яго глыбокае пачуццё любові
і павагі да вернай спадарожніцы
і памочніцы – жонкі Таццяны.
Галіна сцвярджае: «У тым, што 
кніга ўбачыла свет, немалая заслуга 
мамы». Яна вельмі ахоўна ставілася 
да паэтычнай справы Алеся. Не
раз выпадкова знаходзіла ў ягоных 
закінутых журналісцкіх нататніках,
а часам і перад мыццём бялізны ў 
кішэнях кашуль і нагавіц складзе-
ныя ў некалькі разоў аркушыкі з
вершамі. «Ну вось, ледзь не памы-
ла!..» – усміхалася яна і акуратна
разгортвала адзін-другі лісток, раз-
гладжваючы іх цёплай далонню.
Хочацца сказаць: «Дзякуй, Галіна, за 
такую светлую памяць!»

Выданне гэтае абагрэта яшчэ
адным шчырым сэрцам – сэр-
цам выдатнага паэта і нястом-
нага тэлежурналіста Міколы
Пракаповіча, які стаўся рэдак-
тарам першай і апошняй кнігі
А.Кавальчука і аўтарам прадмовы
да яе. Шматвопытны творца яскрава 
піша пра жыццё, працу калегі, доказ-

на абгрунтоўвае яго двухмоўнасць, 
выказвае сваё ўражанне пра твор-
часць прыбужскага літаратара, пра-
сочвае ў ёй натуральны паварот да 
беларускасці.

Поруч з Міколам не адно
дзесяцігоддзе Алесь працаваў на
тэлестудыі. Як трапна выказваец-
ца аўтар прадмовы, «рамантык-
авантурыст, Алесь замахваўся,
здавалася б, на нерэальныя па
тым часе праекты і нейкім незра-
зумелым чынам ажыццяўляў іх. Ён 
мог неаднойчы наведаць у Зорным
гарадку касманаўта-земляка
Пятра Клімука, сустрэцца з
землякамі на будаўніцтве Байкала-
Амурскай магістралі». Так, гэта
быў ініцыятыўны журналіст. І аку-
рат яго некароткія дарогі, нярэдкія 
тэлевандроўкі спрыялі напісанню
вершаў, па змесце і настроі раман-
тычных.

Дзякуючы Міколу Пракаповічу я 
даведаўся, што Алесь Кавальчук у 
1999 годзе развітаўся з тэлебачан-
нем, набыў хутар з ладным кавалкам 
зямлі і «сваё апошняе дзесяцігоддзе
правёў самотнікам. Араў і сеяў,
шчыра радаваўся ўраджаю». Як 
сапраўдны лірык, ён заявіў і пра
гэтую жыццёвую перамену:

Пакуль жыву – я не шкадую,
Што сам араты і касец.
У прадмове Міколы Пракаповіча 

ёсць такая думка: «Менавіта 
там, на вясковым хутары за
некалькі дзясяткаў кіламетраў ад
Брэста, як мне падаецца, да Алеся 
напоўніцу вярнуўся ягоны спад-
чынны Пачатак: разам з бэзавай
тутэйшасцю, валошкамі на ўзмежку 
жытнёвага поля... У суладдзі з пры-
родай натура набывала цэлас-
насць, а душа – гармонію». Мне 
імпануе, што да Алеся Кавальчука 
прыйшло паўнакроўнае адчуван-
не непаўторнай Бацькаўшчыны
кожнай тканкаю сэрца і разуменне 
безумоўнай прыналежнасці да яе:

Палі Радзімы!
Перазвон гаёў,
Імшары пушчаў у барвовым золку.
Усё маё. Да кропелькі маё,
Да верасінкі, лісціка, да зоркі.
Адлюстраванае тут цэльнае,

трывалае пачуццё падмацоўваецца
яшчэ шэрагам твораў, да прыкладу, 
такімі: «Я захварэў табою, восень...», 
«Старыя гнёзды ў верхавінах дрэў...», 
«Прылашчыцца да ног Беразіна...».
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Алесь Кавальчук у маёй памяці 

– аптыміст. Памятаю яго адчуван-
не гумару, вясёлы і азартны смех, 
прыгожае аблічча, упартую шавялю-
ру. Сустракаліся мы з ім пераваж-
на на тэлестудыі, нашай агульнай

працоўнай тэрыторыі на пачатку
сямідзясятых, на літаратурных веча-
рынах, на пасяджэннях літаб’яднання
ў рэдакцыі газеты «Заря». Аднаго
разу быў у яго ў гасцях дома, нават 
гуляў у шахматы з ім і з Таццянай, 
ягонай жонкай. Застаюцца ўспаміны 
і падораны яго дачкою, з якой мы 
ніколі не сустракаліся, вось гэты
паэтычны зборнік «Всё, что осталось 
за кадром». Тут ёсць творы, якія
прачытаеш – і хочацца перачытаць. 
Такі, напрыклад, верш «Багацця
вялікага не маю...».

Што ж чалавек называе ў
якасці багацця? Мо які каштоўны
метал? Модную машыну? Нейкія
экзатычныя сувеніры? Ды не! Ён
называе рэчы простыя: «Хату,
што засталася ад бацькоў, ста-
рую студню з крынічнаю вадою,
садок з антонаўкай пахкою...» Але
затое да яго заходзіць сусед, яко-
му вадаправод ужо выеў душу.
«А тут вада, што зубы ломіць, а
кубак вып’еш – сэрца зашчыміць».
Добрым суседзям заўсёды ёсць
пра што пагаманіць. Прадметам
гаворкі могуць быць любыя рэчы і
з’явы. Як кажа паэт: «Ад дзедаўскай
рыдлёўкі да вышынь касмічных...»
А на старой антонаўцы можна пра-
верыць закон, што некалі адкрыў
Ньютан... Цікавы сваёй нечаканас-
цю фінал верша:

Галінку ўскалыхну –
і яблыкі ляцяць у росны ранак
– Бяры кашы і падбірай –
Ну чым не рай?!
У раздзеле «Гэта ўсё пра цябе» 

звяртае на сябе ўвагу верш «У
Каляды шчодрыя», тут ёсць такія
радкі: «Я і прыгалублю, // Я і аба-
грэю, // У студзень наш халодны / 
Расцвіцеш лілеяй». Завяршаецца
раздзел шчымлівымі творамі – «Ты 
пакліч мяне...» і «Я іду да цябе праз 
гады і вёрсты».
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Трэба аддаць належнае

рускамоўным вершам А.Кавальчука,
якія занялі крыху больш за палову 
зборніка. Тут самы аб’ёмны разд-
зел, так сказаць, марскі, напісаны
маладым паэтам, калі ён праходзіў 
вайсковую службу на Паўночным
флоце. 22 творы, як правіла,
нешматслоўныя і яскравыя, як вось 
гэты васьмірадковік, дзе цэлы каскад 
паэтычных вобразаў:

Спит залив дождливой ночью,
Спят немые берега.
Тучи разорвав на клочья,
Месяц высунул рога.
Опустив ресницы-шторы,
Окна в городе уснули.
Лишь тревожно дремлют штормы,
Как уснувший шумный улей.

Ёсць у названым раздзеле і
ўзрушальны верш – «Не буди меня, 
мама...». Сын – марак-падводнік, які 
не вярнуўся дамоў і які ў сваім веч-
ным сне бачыць затанулую лодку,
сваіх аднагодкаў, просіць матулю
супакоіцца і не трывожыць яго:

Не ходи по погостам, не ищи ты
мой холмик,

Ты ведь знаешь, могила не там.
…………
Мой последний причал далеко 

в Заполярье,
Глубоко, глубоко под водой.

У іншых рускамоўных раздзелах 
уражваюць вершы: «В подражание 
С.Есенину», «Оставить след свой на 
земле...», «Всё начинал ты с чистого 
листа...».
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Пасля пераезду ў Мінск я доўгі 

час Алеся не бачыў, а сустрэў неяк 
зусім састарэлага і запаволена-
га. Гэтак ён змарнеў пасля таго, як 
страціў Таццяну.

І вось чытаю ў кнізе:
Небо задождило, задождило.
Нет начала и конца слезам.
Постою я над твоей могилой,
Скорбным поклонюсь крестам.
Ты не спросишь, что хожу 

так редко,
Ты не спросишь и не упрекнёшь.
А с венка, с еловой тонкой ветки,
Чистою слезою плачет дождь.

Гэты верш стаіць напрыканцы
кнігі. Відаць, пасля цяжкай страты 
змаўкала ліра паэта. Але нельга не 
заўважыць наступнага твору – ён
такі дасканалы і незвычайны, што 
хачу прывесці амаль цалкам:

Не приходи, костлявая, с косой.
Приди, мой Ангел, в белоснежном

платье.
И улыбнись, и за руку возьми,
И поведи на суд – не на распятье.
Я, не жалея, крест свой понесу
До той черты, что называем краем.
Суди, мой Боже,
праведный твой суд.
Каким он будет? Я – не знаю...

Так, ніхто не ведае, што – ТАМ. 
Думаецца, аднак, што людзей, якія 
набліжаюцца да сваёй апошняй
мяжы, бярэ не толькі смутак, а і
трывога, адчай, страх. Нічога падоб-
нага мы не бачым на духоўным
абліччы паэта, бо фінальныя словы 
верша – такія:

Пошли, мой Ангел...
Он ответил: – С Богом!

Такім чынам, Алесь Кавальчук
быў і застаўся да апошняга радка
лірыкам-рамантыкам.

Васіль Ж КОВІЧ, ся ра Са за 
еларускі  пісьменніка .

2017.

Падчас навучання ў Смалявіцкім
педагагічным вучылішчы (пазней яно
было пераведзена ў Мінск) я пазнаёміўся з 
Эдуардам Юльянавічам Грахаўцом, паэтам-
пачаткоўцам з Лагойшчыны. Яго вершы
друкаваліся ў раённых газетах.

Пасля заканчэння педвучылішча нашы
шляхі разышліся. Час ад часу на паліцах
кнігарняў я шукаў сярод кніг вершаў прозвішча
майго сябра, але дарэмна. А асабістая сустрэча
з ім адбылася толькі напрыканцы лета 1999
года ў Бараўлянах, што побач са сталіцай.
І абставіны былі даволі сумныя – цяжкае
захворванне Эдуарда. Ён пацвердзіў, што
выдаць зборнік сваіх вершаў яму не давялося
па розных прычынах. Тады я яму сказаў, што
зараз выдаць кніжку няцяжка: было б жаданне
і трохі грошай. Мая прапанова была прынята,
і праз месяц ён перадаў мне агульны сшытак з
вершамі; акрамя гэтага, магчыма, адчуваючы

непазбежнае, на працягу трох месяцаў напісаў
яшчэ шмат твораў. Апошні з’явіўся 1 студзеня
2000 года, а 5 лютага Эдуарда не стала.

Выконваючы абяцанне, дадзенае Эдуарду, 
я як мог, па сваім разуменні апрацаваў яго 
рукапіс. І тут у мяне з’явілася думка: а ці не 
паказаць вершы Эдуарда Грахаўца больш
дасведчанаму чалавеку? Мабыць, з прычы-
ны асабістага «нахабства», я вырашыў звяр-
нуцца да Ніла Гілевіча. Расстараўся нумар 
яго хатняга тэлефона. Пазваніў, выказаў
сваю просьбу. Што я мог пачуць у адказ? 
Верагодней за ўсё, карэктную адмову. Магла 
быць спасылка на занятасць, на стан здароўя 
(пазней я даведаўся, што Ніл Сымонавіч
незадоўга да гэтага перанёс інфаркт) і г.д. Ды 
ўвогуле губляць час на рукапіс незнаёмага 
чалавека, магчыма, графамана – навошта? 
Але я пачуў адно толькі слова: «Прыязджай!»

Ніл Сымонавіч з вялікай чуласцю і так-

там паставіўся да рэдагавання вершаў паэ-
та-земляка. Такім чынам зборнік Эдуарда
Грахаўца пад назвай «Вяртанне» ўбачыў
свет у выдавецтве «Лекцыя» напрыканцы
2000 года. У прадмове Ніл Гілевіч напісаў: 
«Усцешымся тым, што народжаныя ў душы 
і сэрцы Эдуарда Грахаўца радкі не загінулі 
дзесь бясследна, што і па смерці паэта яны 
ўсё ж прыйшлі да чытача і скажуць яму
нямала добрага, светлага, чалавечнага».

А зараз хачу звярнуць увагу на некато-
рыя моманты ў працэсе падрыхтоўкі тэксту 
зборніка «Вяртанне» да выдання. 

На палях рукапісу побач з тэкстам верша 
Ніл Гілевіч ставіў такія паметкі: «Добра», 
«Не ўключаць», знак «+», знак «-» і іншыя.

Побач з адным вершам было напісана
«Нічога нельга зрабіць!», і ён не быў уключа-
ны ў зборнік. Гэты кароткі верш я памятаў з 
часоў педвучылішча і лічыў даволі добрым, 
час ад часу зачытваў сябрам і знаёмым,
называючы імя аўтара. Вось ён:

Стаіць рабіна над ракой.
Стаіць, вачэй не зводзячы.
Губляю ў сэрцы я спакой,
Каля яе праходзячы.
Хаджу, гляджу, не знаю сам,
Чаму вось так здараецца,
Што ля яе другім хлапцам
Дзяўчына усміхаецца!
Шмат гадоў пасля выдання зборніка

вершаў Эдуарда Грахаўца мяне не пакідала 

думка: чаму ж Ніл Гілевіч не раіў уклю-
чаць гэты верш у зборнік? Я нават адной-
чы звярнуўся з гэтым пытаннем да Сяргея 
Законнікава. Ад яго я пачуў прыблізна такі 
адказ: «Ну хто ж яго ведае…» Скажу шчыра, 
карцела мне пачуць тлумачэнне ад самога 
Ніла Сымонавіча, але саромеўся я звяртацца 
да яго, а затым было ўжо позна.

Але, я ўпэўнены, сітуацыя ў рэшце рэшт 
высветлілася. Мая сястра, калі я ёй прачытаў 
узгаданы верш і «рэзалюцыю» Ніла Гілевіча, 
сказала: «Дык ты ж не зразумеў Ніла
Сымонавіча! Ён адзнаку не вершу даваў, а 
сітуацыі! Калі дзяўчына цябе не кахае, а
ўсміхаецца іншым, то што тут паробіш!»

На заканчэнне хачу прапанаваць чытачам 
апошні напісаны Эдуардам Грахаўцом верш. 
У рукапісе побач з ім Ніл Гілевіч паставіў 
тры клічнікі. Чым яго ўразіў гэты верш?
Можа, тым, што ў ім выказана філасофія 
нашага жыцця ці сум аб тым, што ўжо не 
вернецца? Вось аб гэтым мы ўжо ніколі не 
даведаемся.

Недалёка каля вёскі
Вечар вып’е шэры птах,
І згараць употай вёсны
Сівізною на платах.
Будзе некаму нялёгка,
Што ўжо вечар выпіў птах.
Будзе блізка і далёка
Шэры попел на платах...

еоргі  АЦКЕВІЧ.

з пОШтЫ ГаЛОЎнаГа Р даКтаРа

Паважаны Іосіф Паўлавіч!
Як Вы ведаеце, імёны паэтаў не акантоўваюць жалобнымі рамкамі. Пакуль мы 

чытаем іх вершы, яны жывыя, яны побач з намі.
На ўгодкі смерці Ніла Сымонавіча Гілевіча ў мяне атрымаўся тэкст невялічкага артыку-

ла. Калі палічыце магчымым, то можаце размясціць яго на старонцы «Народнай Волі».
еоргі  АЦКЕВІЧ. в. ара ляны Мінскага раёна.

Як я не зразумеў 
Ніла Гілевіча

Такіх жанчын 
няма нідзе,  
як у тутэйшай 
грамадзе

У Кобрыне два расійцы напалі на 
37-гадовую таксістку: прыставілі 
да горла нож і запатрабавалі гро-
шы. Беларуска дала ім дастой-
ны адпор: зламала нож і змусіла 
кінуцца наўцёкі. Назаўтра іх 
затрымалі ў Бярозе…

З-за чаго ідуць жанкі ў таксісткі,
І чаму цяпер іх досыць шмат?
Мусібыць, бюджэт сямейны хісткі,
Не хапае мужавых зарплат.
Гэткі хлеб парою горкі вельмі,
Часам небяспечны хлеб такі:
Ім не заплаціць імкнуцца шэльмы,
Ставяць лёс на кон рабаўнікі.
Гэтая таксістка-беларуска
Гналася таксама за рублём,
Хоць і непасільная нагрузка:
Дзень і ноч, бывала, – за рулём.
Дабрабыт без грошай немагчымы
І нястачы рады не дасі…
Неяк нетутэйшыя мужчыны
Самавіта ўселіся ў таксі.
З віду звераватыя чужынцы:
Хочацца міжволі ўбок сысці,
Калі стрэнеш гэткіх на сцяжынцы.
(Так не раз здараецца ў жыцці:
Лепей саступіць, чым цяпнуць гора.)
– Дзевушка, кіруйся да шашы.
Нам, – сказалі, – трэба                 
                       ў іншы горад.
Мы табе заплацім ад душы!
Не было ў тым дзіўнага нічога,
Гэтакі заказ – не ўпершыню.
Слалася, імкнулася дарога
Дагадзіць «жалезнаму каню»…
– Тармазні! – пачуўся голас ззаду. –
Выйсці трэба мне…
А ў чужака
Хіжасць так і пырскае з пагляду,
І ў кішэню цягнецца рука.
Ясна, што ў наступную хвіліну
Ён да горла ёй прыставіў нож.
– Грошы аддасі – жывой пакіну,
А інакш загінеш ні за грош.
Думаў, што самлее небарака,
Як усе звычайныя жанкі.
Ды ў адказ чакала контратака:
Выхапіла нож з яго рукі,
Трэсачку нібы, лязо зламала,
Іх дубасіць гэтак пачала,
Што далі чужынцы тыя драла –
Беглі да бліжэйшага сяла….
Нехта як геройства ўспрыме гэта
(Скептыкі палічаць за кур’ёз):
Во якая смелая кабета –
Злыдням, так сказаць,  
                         падцерла нос!
Я ж прыйшоў да гэтакай высновы:
Гераінь – бабуль, жанчын, дзяўчат,
Што адвагу выявіць гатовы
І якіх, дарэчы, вельмі шмат,
Ведае цяпер краіна наша,
Гэтакіх у свеце ўсім няма;
Прыкладам – Калеснікава Маша:
Нават не спалохала турма.
Хто найперш у бурныя часіны
Паказаў рашучасць, волю, гарт?
На пратэстах рэй вялі жанчыны
І ішлі адважна ў авангард.
І калі з дубінкамі грамілы
На мужчын рабілі «хапуны»,
Распраўлялі рукі, быццам крылы,
Засланялі іх, мужчын, яны.
Як ні лютавалі пракуроры,
Як ні вычвараліся суды,
Толькі не дабіліся пакоры.
Зрэшты, і цяпер, як і тады,
Не даюць уладзе гэтай спуску!
                      ***Знаючы, якія ў нас жанкі,
Пэўна, на таксістку-беларуску
Не напалі б тыя чужакі…
Курортныя раманы

Бурлівыя курортныя раманы
Парой прыносяць вынік нечаканы.
Бывае так,
Што вернешся дамоў
І ўласных недалічышся трусоў.
І жонка аб’ядае тыдзень плеш,
Як лішнія дадому прывязеш…

Як доўга ў арганізме 
захоўваюцца антыцелы да 

каранавірусу?
Першыя даследаванні людзей, якія 

перахварэлі на COVID-19 у самым пачат-
ку эпідэміі, паказваюць даволі трывожныя 
вынікі – антыцелы да віруса прысутнічаюць 
у арганізме чалавека нядоўга.

Даследаванне былых хворых на 
каранавірусную інфекцыю праводзілася ў 
Кітаі і паказала, што прысутнасць антыцелаў 
да каранавірусу рэзка скарачаецца ўжо праз 
2–3 месяцы. Прычым гэта тычыцца як люд-
зей, у якіх былі сімптомы хваробы, так і тых, 
хто перанёс вірус бессімптомна, паведамляе 
агенцтва Ройтэрз.

Некаторыя навукоўцы, як, напрыклад, 
вірусолаг з Ганконга Цзінь Дунянь, мярку-
юць, што трэба ўлічваць і іншыя складнікі 
імуннай сістэмы. Напрыклад, некаторыя 
клеткі запамінаюць, як яны процідзейнічалі 
вірусу, і могуць уключыць гэтую памяць 
пры паўторным заражэнні. Але навукоўцы 
пакуль не ведаюць, ці распаўсюджваецца 
гэта на каранавірус.

Ці можна заразіцца ў ліфце?
Калі вы едзеце ў ліфце без спадарожнікаў, 

вы можаце падчапіць каранавірус, хаця 
рызыка нізкая. Кнопкі ліфтаў і бакавыя 
сценкі могуць стаць крыніцай заразы, калі 
вы дакраняцеся да іх, а пасля да твару.

А вось што з паветрам у ліфце? Ці мож-
на набрацца мікробаў, дыхаючы паветрам 
ліфта, дзе ехаў заразны пасажыр?

Рычард Корсы, дэкан інжынерных 
і інфармацыйных навук дзяржаўнага 
ўніверсітэта ў Портлендзе і спецыяліст 
у галіне якасці паветра ў памяшкан-
нях, паставіў некалькі спецыяльных 
эксперыментаў з выкарыстаннем прынцыпаў 
тэхнікі і механікі вадкасці. Ён кажа, 
што, ўлічваючы разнастайнасьць ліфтаў і 
будынкаў, існуюць тысячы сцэнарыяў, якія 
даюць розныя вынікі.

«Я не ведаю, ці будзе доза ў ліфце досыць 
высокай, каб стварыць значную небяспеку, 
але я хутчэй пайду па лесвіцы, калі гэта 
магчыма» – падсумоўвае прафесар Рычард 
Корсы.

Выйсце для тых з нас, хто павінен 
выкарыстоўваць ліфты, – прыняць наступ-
ныя меры засцярогі:

Па-першае, калі гэта магчыма, трэба паз-
бягаць язды з іншымі людзьмі.

Па-другое, заўсёды ў ліфце трэба мець на 
твары маску, нават калі вы едзеце ў адзіноце 
– маска дапаможа абараніць вас ад апошня-
га пасажыра і абароніць наступнага паса-
жыра ад вашых мікробаў.

Па-трэцяе, трэба пазбягаць дотыкаў да 

твару пасля дакранання да кнопак ліфта, а 
потым трэба памыць рукі.

Па-чацвёртае, калі вы маеце намер ехаць 
з іншымі людзьмі, не ўваходзьце ў ліфт у 
тым выпадку, калі ўнутры не ўсе маюць 
маску на твары.

Ці з’яўляецца алкаголь сродкам 
прафілактыкі ад каранавірусу?

Вера ў тое, што моцныя напоі, тыпу 
гарэлкі і віскі, могуць служыць сродкам 
прафілактыкі новага каранавірусу SARS-
Cov-2, прывяла да таго, што ў Кітаі ў пер-
шыя месяцы цяперашняй эпідэміі таксама 
падскочыла спажыванне алкаголю, а ў Іране, 
дзе спіртное забаронена зусім, былі выпадкі 
масавых атручэнняў падпольнай сівухай.

Магчыма, гэтыя чуткі паўсталі пас-
ля шэрагу публікацый, у прыватнасці, 
у кітайскай прэсе, аб тым, што вірусолагі 
выявілі яшчэ на ранніх этапах: каранавірус 
SARS-Cov-2 больш уразлівы да ўздзеяння 
алкаголю, чым іншыя смяротна небяспеч-
ныя яго суродзічы SARS і MERS. Але гавор-
ка ішла толькі аб праціранні паверхняў 
спіртавымі растворамі, а не пра ўнутранае 
ўжыванне.

Адмыслоўцы зазначаюць, што спіртное 
дапамагае хутка заснуць, але затым алка-
голь парушае фазу глыбокага сну, калі цела 
і мозг расслабляюцца больш за ўсё, і чалавек 
можа прачнуцца сярод ночы і да раніцы 
мучыцца бессанню.

Алкаголь – гэта дэпрэсант, таму тыя, хто 
пачынае піць больш, чым звычайна, могуць 
раптам апынуцца пад уздзеяннем уласных 
негатыўных думак. Ужыванне алкаголю для 
зняцця стрэсу можа толькі ўзмацніць агуль-
нае пачуццё ўстурбаванасці і трывогі і ў 
цэлым пагоршыць настрой.

Да таго ж, адзначаюць эксперты, не 
заўсёды лёгка заўважыць пачатак алкаголь-
най залежнасці ў самога сябе.

Ці можна паўторна заразіцца 
каранавірусам?

Пакуль дакладнага адказу на гэтае пытан-
не няма. Сусветная арганізацыя здароўя выву-
чае паведамленні аб тым, што ў некаторых 
пацыентаў, якія перахварэлі СOVID-19 і якія 
атрымалі адмоўны вынік пры тэставанні 
пасля таго, як паправіліся, падчас выпіскі з 
лякарні зноў фіксуюць наяўнасць вірусу ў 
арганізме пры паўторным тэставанні.

Нядаўна ўлады Паўднёвай Карэі 
паведамілі аб тым, што паўторныя аналізы 
91 пацыента, якія лічыліся, што выздаравелі, 
нечакана аказаліся станоўчымі. Дырэктар 
Цэнтра па кантролі і прафілактыцы 
захворванняў гэтай краіны, у размове з 
журналістамі выказаў здагадку, што раз-
мова ў дадзеным выпадку можа ісці аб 
«рэактывацыі» віруса ў арганізме, а не аб 
паўторным заражэнні.

Паводле рэкамендацыі САЗ, пацы-
ент можа быць выпісаны са шпіталя пас-
ля двух паслядоўных адмоўных вынікаў з 
інтэрвалам не менш за 24 гадзін.

Па дадзеных даследаванняў, перыяд 
паміж з’яўленнем сімптомаў і клінічным 
выздараўленнем пацыентаў з COVID-19 у 
лёгкай форме звычайна складае два тыдні, 
дадалі ў САЗ.

«Мы ведаем, што некаторыя пацыенты 
прадэманстравалі ПЛР-станоўчую рэакцыю 
пасля клінічнага выздараўлення, але нам трэ-
ба правесці сістэматычны збор тэстаў у ачуня-
лых пацыентаў, каб лепш зразумець, на пра-
цягу якога часу вірус застаецца ў арганізме», 
– гаворыцца ў паведамленні САЗ.

Ці ратуюць сродкі для паласкання 
рота ад каранавірусу?

Нават калі людзі пакрыюць унутраную 
частку рота хімічным рэчывам, што забівае 
каранавірус, значная колькасць яго часцінак 

ўсё роўна застаецца ў арганізме, піша аме-
рыканская The New York Times.

У шэрагу правакацыйных загалоўкаў 
гучыць прывабная ідэя: вадкасць для 
паласкання рота можа «дэзактываваць» 
каранавірус і дапамагчы стрымаць яго 
распаўсюджванне.

Крыніцай гэтых публікацый стала новае 
даследаванне, якое паказала, што звычайны 
каранавірус, які выклікае прастуду, можа 
быць знішчаны ў лабараторыі, калі яго 
змясціць у вадкасць для паласкання рота. 
Аўтары даследавання прыйшлі да высновы, 
што пратэставаныя імі прадукты «могуць 
забяспечыць дадатковы ўзровень абароны 
ад новага каранавірусу».

Але сутнасць у тым, піша The New York 
Times, што ў даследаванні вывучаліся звы-
чайныя каранавірусы, даўно вядомыя – тыя, 
што выклікаюць звычайную прастуду.

Навукоўцы сцвярджаюць, што нават 
калі б людзі вельмі старанна пакрылі 
ўнутраную частку рота ці носу хімічным 
рэчывам, якое забівае каранавірус, знач-
ная колькасць віруса ўсё роўна засталася б 
у арганізме. Новы каранавірус пранікае не 
толькі ў рот і нос, але таксама ў глыбокае 
горла і лёгкія, куды, як вядома, ніколі не 
трапляюць вадкасці для паласкання рота 
і носа.

Вірусы, якія ўжо схаваныя ўсярэдзіне 
клетак, таксама будуць абаронены ад 
хімікатаў хуткага дзеяння, якія змяшчаюц-
ца ў сродках для паласкання рота.

Ці дапамагае ад COVID-19  
вітамін Д?

Папярэднія вынікі даследавання, правед-
зенага навукоўцамі з Шпітальнага фонду 
каралевы Лізаветы і Унівэрсітэта Усходняй 
Англіі, звязваюць нізкі ўзровень вітаміна 
D са смяротнасцю ад COVID-19 па ўсёй 
Еўропе.

Даследчыкі вывучылі наяўную медыцын-
скую літаратуру для каталагізацыі сярэдніх 
узроўняў вітаміна D сярод грамадзянаў 20 
краінаў Еўропы, а затым параўналі дадзеныя 
з адноснай колькасцю смерцяў ад COVID-19 
у кожнай краіне.

Просты статыстычны тэст паказаў, што 
паміж лічбамі існуе даволі пераканаўчая 
карэляцыя: у папуляцыі з нізкай сярэд-
няй канцэнтрацыяй вітаміна D назіраецца 
большая колькасць смерцяў ад SARS-
CoV-2.

Гэта, аднак, толькі папярэднія высновы, 
якія не прэтэндуюць на абсалютную даклад-
насць, бо, магчыма, людзі, якія маюць больш 
высокі ўзровень вітаміна D у целе, рабілі і 
нешта іншае, што дапамагала ім супраць-
стаяць вірусу.

Натрий (основной компонент поваренной 
соли) – очень важное питательное вещества, 
если полностью исключить его из рациона, 
это может плохо сказаться на состоянии здо-
ровья. Но дело в том, что нашему организму 
его требуется очень немного, а системати-
ческое превышение безопасной дозы может 
привести к повышению кровяного давления 
и увеличению риска сердечного приступа, 
сердечной недостаточности, инсульта и даже 
заболеваний почек, пишет healthinfo.ua.

Как контролировать количество соли? 
Прежде всего стоит помнить, что больше 
всего натрия мы получаем в скрытом виде: 
из полуфабрикатов, продуктов из обрабо-
танного мяса, а также из еды в кафе и 
ресторанах, где часто добавляют больше 
соли, чтобы сделать вкус блюда более ярким. 
Потому мы советуем для готовки выбирать 
продукты, в которых мало соли – чтобы 
поддерживать здоровый уровень натрия и 
защитить свое сердце.

Горох и бобы
Белок и растительная клетчатка, которых 

много в бобовых, очень важны для поддержа-
ния здорового веса, а значит, и для здоровья 

сердца. Кроме того, все эти культуры содер-
жат мало жира и совсем не содержат холе-
стерин. Мы рекомендуем выбирать сушеные 
продукты, а не консервированные: хоть они 
и требуют больше времени на приготовление, 
в фасоли или горохе из банки обычно очень 
много скрытой соли и сахара.

Фрукты
В большинстве фруктов соли или нет 

вовсе, или совсем немного. Кроме того, све-
жие фрукты богаты клетчаткой, а также 
витаминами, микроэлементами и полезны-
ми антиоксидантными соединениями, кото-
рые уменьшают воспалительный процесс и 
помогают клеткам нашего тела восстанав-
ливаться после атаки свободных радикалов. 
Но если у вас повышенный уровень сахара в 
крови, выбирайте фрукты с осторожностью: 
во многих из повышенное содержание глю-
козы, которая может быть для вас опасна.

Йогурт
Еще один отличный продукт для всех, кто 

заботится о здоровье сердца: йогурт не толь-
ко поддерживает нормальное пищеварение 
(важно для контроля веса), но и снижает риск 

сердечного приступа и инсульта. Но важно 
выбирать натуральный йогурт, без добавок 
и тем более сахара – иначе вместо полезного 
продукта вы получите настоящую калорий-
но-сахарную бомбу.

Орехи и семечки
Приятная новость: исследования под-

тверждают, что те, кто регулярно едят оре-
хи или семечки, в итоге реже сталкиваются 
с сердечно-сосудистыми заболеваниями. Но 
важно помнить, что выбирать стоит орехи 
натуральные, без добавления соли, сахара, 
меда или сиропа – иначе вся польза букваль-
но сойдет на нет.

Овощи
И фрукты, и овощи содержат важные 

питательные вещества, которые могут помочь 
снизить уровень холестерина и кровяное дав-
ление. А в таких овощах, как спаржа, струч-
ковая фасоль, огурцы, баклажаны, чеснок и 
тыква не содержат и природную соль. Ешьте 
их почаще, но при готовке старайтесь добав-
лять минимальное количество соли.

Крупы
Еще один отличный продукт для здорового 

рациона: практически все крупы содержат мед-
ленные углеводы, которые помогают надолго 
сохранить чувство сытости, а также поддер-
живать здоровый уровень сахара в крови. И, 
конечно же, старайтесь добавлять меньше соли 
в процессе приготовления – гречка, булгур, 
киноа и другие злаки и без того очень вкусны!

Травы и специи
Хотите меньше использовать соль при 

готовке? Добавляйте больше трав и специй! 
Кроме того, большинство пряностей и аро-
матной зелени содержат в себе разные полез-
ные соединения, некоторые из которых защи-
щают здоровье сердца.

БудьтЕ здОРОвЫ

7 продуктов с низким содержанием соли,  
которые помогут сердцу

Самый простой способ улучшить состояние здоровья – сократить количество соли.

Каранавiрус: актуальныя пытаннi




